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Resum 

Aquest estudi ha estat motivat per la necessitat de conèixer quins són els avantatges 
i inconvenients de tenir un Suport Intensiu a l’Educació Inclusiva (SIEI) integrat a l’aula 
ordinària. El centre on s’ha realitzat l’estudi situat a la Població del Prat de Llobregat 
és de màxima complexitat, on el 100% de l’alumnat és d’ètnia gitana, i fa 4 anys es 
van convertir en Comunitat d’Aprenentatge.  

La metodologia emprada ha estat la qualitativa d’estudi de cas, ja que s’adaptava tant 
als objectius com al context únic i específic on calia investigar. Pel que fa als 
instruments es van dissenyar un qüestionari que es va administrar a l’equip docent i 
dues entrevistes estructurades, una dirigida a l’equip directiu i una altra a la 
coordinadora pedagògica. 

Els principals resultats de l’estudi han estat que l’equip directiu i la major part de l’equip 
docent valora com a avantatges tenir un SIEI integrat a l’aula ja que veu la diversitat 
com una riquesa i la inclusió com a eina de millora per a tot l’alumnat, no obstant hi 
ha una petita part dels docents que ha manifestat sentir-se més còmode quan hi havia 
l’antiga USEE en una aula diferenciada. S’ha realitzat un anàlisi DAFO, on s’evidencia 
la necessitat de formació de l’equip docent i de dotar a l’equip docent d’espais de 
reflexió conjunta.  

Paraules clau:  

Inclusió, mesures intensives, SIEI (Suport Intensiu per a l’Escolarització Inclusiva), 
codocència 

Abstract 

This study it’s being motivated by the need of learn about the advantages and the 
inconveniences of having an Inclusive Education Intensive Support (SIEI for it 
acronym in Catalan) integrated in the ordinary classroom. The school where the study 
took place is at Prat de Llobregat, qualified of maximum complexity, where de 100% 
of the students are roma, and since four years ago, it’s become a Knowledge 
Community. 

The methodology used was a qualitative study of case, because it fitted with the 
targets and with the unique and specific context where the study took place. combining 
The research instruments were a poll administrated to the teacher body and two 
structured interviews, one to the directive body and other to the pedagogical 
coordinator. 

The most important results had been that de directive body and most of the teacher 
body, see diversity as richness and inclusion as a tool of improvement for all student 
body, except for a little part who felt more comfortable when it was the old USEE, in a 
different classroom. Having done a DAFO, was shown the need of formation, and to 
endow reflection spaces.  

Key Words: Inclusion, intensive measures, SIEI (Intensive Supports for an Inclusive 
Schooling), coteaching
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1. Introducció  

En els darrers anys, la manera d’entendre l’atenció a la diversitat ha canviat. Des 

d’una visió més clínica basada en el diagnòstic i les proves psicomètriques, a una 

visió més centrada en comprendre els processos educatius en contextos reals. 

L’entrada a l’aula de la figura del professional de la psicopedagogia ha permès adquirir 

coneixements sobre la psicologia de l’educació més amplis, aplicats a realitats 

concretes. (Mauri, Monereo, i Badia, 2004)   

La idea de què alguns alumnes amb NESE tenen unes limitacions que no els 

permeten estar a l’aula ordinària i compartir el seu procés d’aprenentatge amb la resta 

dels companys i companyes, comença a ser caduca. Les noves tecnologies, i els 

coneixements que es tenen sobre psicologia humana, permeten generar processos 

d’ensenyament i aprenentatge més respectuosos amb la persona, enfocant-nos en 

allò que pot fer, i per tant, compartir-ho amb la resta de companys i companyes.  

El SIEI1 actual, seria l’equivalent a l’antiga USEE (Unitat de Suport a l’Educació 

Especial), però amb algunes diferències. Tal i com expliquen Dalmau,, Salas i Linares, 

(2015), el canvi de paradigma es va donar en fixar-nos en aquelles limitacions que 

tenia el propi currículum i no les que podia tenir l’alumnat amb NESE. Calia aportar 

eines als docents per a superar aquestes limitacions i que l’alumnat amb NESE 

pogués prendre les regnes del seu propi aprenentatge.  

La USEE, tot i ser una unitat integrada en els centres ordinaris, no deixava de ser una 

aula física, on l’alumnat, sovint amb informe de Necessitats Educatives Especials 

(NEE) estava separat de la resta, donant peu a certa segregació de l’alumnat, en 

comptes de ser una eina potenciadora de la diversitat a tot el centre. És en aquest 

context que neix el SIEI. Aquest suport es contempla en el Decret 150/2017, de 17 

d’octubre, de l'atenció educativa a l’alumnat en el marc d’un sistema educatiu inclusiu, 

en el que es despleguen tota una sèrie de mesures per tal d’atendre la diversitat de 

manera més eficaç, fent que els centres puguin ser veritablement inclusius.  

Actualment, el SIEI és un recurs que està integrat en els centres d’educació primària 

i secundària, tant públics com concertats, que ve determinat pels Serveis Territorials. 

Per a atendre els SIEI, es disposa d’una dotació de professionals que assigna el 

Departament d’Ensenyament l’organització dels quals correspon als equips directius, 

tot i que és important la implicació de tot l’equip docent i del Consell Escolar.  

 

1 Suport intensiu escolarització inclusiva (SIEI). (n.d.). XTEC - Xarxa Telemàtica Educativa de 

Catalunya. Retrieved October 28, 2021, from http://xtec.gencat.cat/ca/curriculum/spanersitat-i-
inclusio/mesures-i-suports/intensius/siei/ 
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El fet de què depengui de cada centre l’organització del SIEI, fa que hi hagi centres 

en que aquest recurs continuï materialitzant-se en una aula segregada mentre que hi 

ha d’altres que el tenen integrat a l’aula ordinària. La primera opció és la més comuna, 

però de vegades, tot i que l’alumnat amb NEE assisteix al centre ordinari, no està 

inclòs en la vida ordinària del mateix. En canvi, l'opció d'integrar el SIEI a l’aula 

ordinària, pot permetre un treball d’inclusió i normalització de la diversitat als centres. 

Per una altra banda, cal tenir en compte estudis, com el realitzat per pel Comité sobre 

los derechos de las personas con discapacidad (2017), en el que s’arriba a la 

conclusió de que Espanya és un estat que vulnera el dret de les persones amb 

discapacitat o amb dificultats d’aprenentatge a nivell psicosocial, ja que encara es té 

una visió mèdica de la discapacitat, i per tant, una part important de l’alumnat acaba 

separat de l’ensenyament general, vulnerant el seu dret a un ensenyament de qualitat 

i inclusiu.  

En el present informe es presenten i descriuen els resultats concrets pel que fa al 

centre context de la investigació. L’objectiu ha estat centrat en identificar els 

avantatges i inconvenients d'implementar el recursos que ofereix el SIEI dins 

l'aula ordinària en un centre de màxima complexitat. Es van realitzar entrevistes 

a l’equip directiu, i a la coordinadora pedagògica del centre, per tal de conèixer la seva 

opinió al respecte. A l’equip docent se li va passar un qüestionari per conèixer, d’una 

banda la seva implicació amb el recurs del SIEI i de l’altra la seva opinió respecte la 

integració completa dels recursos d’aquest suport a l’aula. 

Aquest informe s’estructura de la següent manera: primerament després d’aquesta 

introducció s’exposa la justificació de la investigació, seguidament es descriu el marc 

normatiu, començant per les lleis més generals referides a l’Estat Espanyol i seguint 

per les autonòmiques, a continuació es presenta el marc teòric, on s’exposen els 

fonaments d’aquesta investigació.  

Tot seguit es planteja el problema contextualitzant el centre on es va dur a terme 

l’estudi i plantejant els objectius, essent el general: Identificar els avantatges i els 

inconvenients d’implementar la SIEI dins de l’aula ordinària en un centre de màxima 

complexitat.  

A continuació es detallen les preguntes d’investigació que van motivar la investigació 

i els objectius que van comportar. Després es passa a la descripció del marc 

metodològic. Seguidament es detalla l’anàlisi de les dades. Finalment s’exposen les 

conclusions de la investigació, recolzade per una matriu DAFO i CAME, sense oblidar 

esmentar les limitacions trobades en el estudi, les propostes de millora i la prospectiva 

d’aquesta investigació. 
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2. Justificació 

El centre on es va realitzar la investigació, és un centre de màxima complexitat, en el 

que es practica la codocència com a mesura universal per a la inclusió. A més a més, 

té recurs SIEI, de la que l’autora n’és la tutora. Abans de la pandèmia, existia l’aula 

SIEI, però es va decidir incloure a tot l’alumnat a l’aula ordinària, tot aprofitant la 

codocència. Amb l’arribada de la pandèmia, aquest procés va quedar aturat, i el curs 

20-21 el SIEI es va integrar a l’aula, aprofitant la baixa assistència, fet que facilitava 

la inclusió de tot l’alumnat a les aules ordinàries.  

Per la idiosincràsia del centre, durant el curs 20-21, va assistir molt poc alumnat, 

facilitant la tasca a l’equip docent, però no es va realitzar un projecte de transició per 

a l’alumnat de l’antiga aula SIEI, que es va trobar, de cop i volta, a dins de l’aula 

ordinària, amb moltes dificultats. Aquest curs, part d’aquest alumnat reclama sortir de 

l’aula, vol recuperar l’espai que tenien anteriorment.  

La inclusió de l’alumnat amb NEE a l’aula ordinària, i la seva plena participació al 

centre, forma part del seu desenvolupament, a nivell educatiu, però també té fortes 

implicacions a nivell personal. Una bona tasca en matèria d’inclusió, comporta una 

millora en la garantia d’igualtat d’oportunitats per a aquell alumnat més vulnerable.  

Per això es planteja aquesta investigació, per a identificar els avantatges i 

inconvenients de la integració del SIEI dins l’aula ordinària en un centre de màxima 

complexitat.  

En els darrers anys ha crescut la preocupació per l’atenció a la diversitat i la inclusió 

de tot l’alumnat a l’escola i a l’aula ordinària i cal analitzar tant les fortaleses com les 

debilitats d’aquest model. Tal i com explica Güell en la seva investigació, hi ha 

reticències per part de l’alumnat (2019) i el Síndic de Greuges també apunta, en el 

seu informe, una manca de coordinació entre docents, serveis educatius, famílies… 

Ja que no s’entén l’educació inclusiva de la mateixa manera. (2021) 

La necessitat d’investigar sobre la inclusió, entenent-la com la millor manera de situar 

a totes les persones en el seu lloc a la societat de manera justa (Touhami, 2020) per 

tal de garantir la igualtat d’oportunitats de tot l’alumnat, es fa més palesa en un centre 

de màxima complexitat on l’alumnat que hi assisteix pateix una doble discriminació: 

d’una banda, l’antigitanisme tan present en la nostra societat i de l’altra, la 

circumstància de viure tots en un “gueto” de la ciutat i anar a un centre que forma part 

d’ell. 

És important cercar estratègies que ens permetin dur a terme una  pràctica 

professional ètica que vetlli pels interessos de l'alumnat i de les seves famílies, que 

garanteixi l'accés als estudis superiors, a un lloc de feina… en definitiva, que permeti 

el ple desenvolupament acadèmic, social i personal de tot l’alumnat. 
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3. Marc Normatiu 

En aquest apartat es realitzarà un petit anàlisi de les diferents normatives, lleis… des 

de l’àmbit internacional, fins al local.  

3.1. La Declaració Universal dels Drets Humans en matèria 

d’educació.  

El dret a l’educació queda recollit en diferents àmbits, tant a nivell nacional com 

internacional. La Declaració Universal dels Drets Humans (DDHH) (1948) és, 

possiblement, el document internacional en el que es basen altres textos legals 

posteriors, de l’àmbit de l’educació (lleis, decrets, constitucions…) ja que té com a 

objectiu principal garantir que l’educació sigui universal i gratuïta arreu del món.  

Tal i com resa la DDHH, l’educació ha de ser gratuïta, obligatòria i universal, pel que 

fa a l’educació elemental,  i s’ha de garantir l'accés als estudis superiors a tothom 

(Assemblea General de l’ONU, 1948). A l’estat espanyol es compleix amb aquest 

supòsit, però què passa amb les persones que tenen necessitats específiques de 

suport educatiu (NESE) o educatives especials (NEE)? Tenen el seu dret a l’educació 

garantit?  

En el mateix article de la DDHH, també s’explicita que l’educació ha de garantir el ple 

desenvolupament de l’alumnat, tant pel que fa a la personalitat, com a nivell cognitiu. 

(Assemblea General de l’ONU, 1948) Durant molts anys, les famílies d’alumnes amb 

NESE o NEE han vist com el dret a una educació plena per a tothom no estava del 

tot garantit, ja que durant anys, han patit la patologització de les necessitats dels seus 

fills i filles, la segregació, ja sigui en escoles diferents, o bé a la mateixa escola, i no 

és fins fa relativament pocs anys, que els drets de l’alumnat amb NESE o NEE s’han 

tingut en compte a l’hora de legislar sobre educació.  

3.2. La Constitució Espanyola i l’actual llei d’educació.  

En el mateix ordre de garantia de drets, la Constitución Española conté l’article2 27, 

referent a l’educació, en el que es garanteix el dret a l’educació per a tota la ciutadania, 

i de la mateixa forma que la DDHH, la Constitució també garanteix la universalitat i la 

gratuïtat de l’ensenyament bàsic, però va més enllà, dipositant en l’Estat la 

responsabilitat de ser garant d’aquest dret, procurant els mitjans que siguin 

necessaris. (Cortes Generales, 1978b) 

 
2 Cortes Generales. (1978b). Constitución Española. Artículo 27. Boletín Oficial Del Estado , 311, 8. 
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Però tot i així, durant l’època de la transició, en la què és redactada la Constitució, el 

concepte clínic que es tenia de les necessitats que presentava l’alumnat, tampoc va 

permetre el desplegament total d’aquest dret. La patologització de les mateixes feia 

que les persones que no encaixaven en la “normalitat”, entenent aquesta com a 

norma, quedaven fora del sistema educatiu, en centres especialitzats o a casa, tal i 

com havia succeït fins aleshores.  

Gràcies a les famílies que van lluitar la inclusió de l’alumnat en el sistema escolar, i a 

professionals que creien que s’estava vulnerant el dret a l’educació de les persones 

amb NESE i amb NEE, poc a poc van anar entrant en el sistema escolar, fins que les 

darreres lleis d’educació ja contemplaven, primer l’educació especial, i més endavant 

la inclusió de totes les persones dins del sistema escolar ordinari.  

A Espanya, la llei vigent és la LOMLOE3 , una llei que modifica l’anomenada “Llei 

Wert”4 la nova llei vetlla per a la NO-segregació de l’alumnat per raons 

socioeconòmiques.  

En matèria d’inclusió, en el cas que ens ocupa, a secundària l’article 27 proposa 

programes de millora educativa per a tot aquell alumnat que no superi totes les 

assignatures, com a mesura per a no repetir curs, sempre i quan no s’arribi al nivell 

proposat per causes que no estiguin relacionades amb la manca d’esforç o d’estudi, 

sinó que es derivin de necessitats d’aprenentatge. (Cortes Generales , 2020a) 

3.3. La Llei d’educació catalana i el decret 150/2017, de 17 

d’octubre, de l’atenció educativa a l’alumnat en el marc d’un 

sistema educatiu inclusiu. 

Pel que fa Catalunya, la llei actual estableix uns criteris pedagògics per atendre a 

l'alumnat que presenta NESE o NEE, referint-se als principis d’educació inclusiva. És 

a dir, s’ha de garantir el dret de tot l’alumnat a participar de la vida escolar ordinària, i 

han d’estar inclosos en els programes educatius de cada centre, tenint en compte 

quines mesures o recursos seran necessaris per a que puguin aprendre. (Generalitat 

de Catalunya, 2009) 

 
3 Cortes Generales . (2020). Ley Orgánica 3/2020, de 29 de diciembre, por la que se modifica la Ley 

Orgánica 2/2006, de 3 de mayo, de Educación. Boletín Oficial Del Estado , 340, 1–86. 

 

4 Cortes Generales. (2013). Ley Orgánica 8/2013, de 9 de diciembre, para la mejora de la calidad 

educativa. Boletín Oficial Del Estado , 295, 1–64. 
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No és fins l’any 2017, però, què es publica el decret d'educació inclusiva5, en el que 

es concreten les mesures a seguir en cada cas: universals, addicionals i intensives, 

depenent de cada cas. 

Les mesures universals estan adreçades a tothom, són accions que es donen a l’aula 

i que decideix cada docent, en funció de les necessitats que detecta, amb l’objectiu 

de que tot l’alumnat pugui estar a l’aula i no es “desconnecti” d’allò que s’estigui 

treballant i així segueixi aprenent.  

Les mesures i suports addicionals són aquelles que s’adrecen a l’alumnat que 

presenta dificultats d’aprenentatge. Poden ser els tutors, la CAD, l’EAP… qui en 

determini la necessitat d’aplicar-les, o si s’escau una avaluació psicopedagògica. 

Apliquen les mesures el personal docent i el personal d’atenció educativa designats 

pel centre, sempre en coherència amb el projecte educatiu. 

Finalment, trobem les mesures i suports intensius, que són aquelles actuacions 

educatives que atenen les singularitats de l’alumnat amb NEE i cal que es sumin a les 

mesures universals i addicionals que ja té el centre, sempre vetllant per la màxima 

participació de l’alumnat en el dia a dia del centre i a l’aula.  

La SIEI és una mesura intensiva, que serveix per atendre les NEE que pugui presentar 

l’alumnat, facilitant la seva inclusió a l'aula ordinària i aportant eines al personal docent 

per a poder atendre les particularitats de cada cas.  

Del decret podem extreure, com a conclusió, que tot l’alumnat hauria d’estar a l’aula 

ordinària, ja que explicita que els principals objectius de les mesures intensives, com 

la SIEI, són, d’una banda, promoure la màxima participació de l’alumnat amb NEE en 

totes les accions educatives del centre i de l’aula, així com facilitar, als docents, 

estratègies per a poder atendre les seves particularitats, tot sumant-les a les mesures 

universals i addicionals que disposi el centre. (Generalitat de Catalunya. Departament 

d’Ensenyament, 2017) 

El document deixa clar que a secundària, l’orientador/a és la persona responsable de 

coordinar amb tot el personal docent del centre la intervenció que es durà a terme 

amb cada alumne/a amb NESE que necessiti de la SIEI. (Generalitat de Catalunya. 

Departament d’Ensenyament, 2017) 

Tot i així, la normativa no deixa clar del tot si es pot tenir una aula SIEI, físicament 

parlant, en la que es pugui separar a l’alumnat amb NESE de la resta. Si fos així, es 

 
5 Generalitat de Catalunya. Departament d’Ensenyament. (2017). Decret 150/2017, de 17 d’octubre, 

de l’atenció educativa a l’alumnat en el marc d’un sistema educatiu inclusiu. Diari Oficial de La 
Generalitat de Catalunya, 7477, 1–18. 
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podria interpretar que l’objecte final del decret és el de promoure la màxima inclusió i 

participació de l’alumnat amb NESE, segons els recursos de què disposa el centre.   

Per tot això podem trobar, d’una banda, centres que tenen a l’alumnat amb NESE 

segregats de la resta, com es feia amb l’antiga USEE, des d’una aula diferenciada en 

la que es sol treballar amb una metodologia pròpia i de l’altre banda, altres que atenen 

les diferents necessitats de l’alumnat a dins de l’aula, coordinant les mesures 

intensives amb les universals i les intensives que disposa el centre.  
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4. Marc teòric 

En aquest apartat es tracta el marc teòric que sustenta la investigació. La bibliografia 

consultada fa referència, d’una banda, a algunes problemàtiques existents a l’hora 

d’implementar l'educació inclusiva; des de les resistències que trobem en el propi 

personal docent, a la manca de recursos existent i de l’altra banda, també s’explica 

quin és el concepte actual de la inclusió, que ja s’ha allunyat d’altres conceptes 

recents com integració, entenent que les adaptacions són curriculars i dels entorns 

d’aprenentatge, i no és l’alumnat amb NESE qui s’ha d’adaptar a la “normalitat”6.  

La cerca s’ha realitzat introduint les paraules clau a Google acadèmic, procurant 

cercar els estudis més recents. Tot i que la inclusió és un tema candent en els centres 

educatius, s’han trobat molt pocs estudis sobre els avantatges i els inconvenients 

d’integrar el SIEI a l’aula ordinària, i fent una ullada ràpida per la literatura existent 

sobre el tema, encara molts centres tenen el SIEI segregat, en una aula diferenciada.  

Les paraules clau han estat el principal criteri de cerca. Primerament s’ha cercat 

inclusió, el tema central sobre el que versa l’estudi, entenent-la com la idea de què és 

tothom qui ha de fer un esforç per adaptar-se a l’altre. És l’eina principal per a lluitar 

per un sistema educatiu emancipador i democràtic que permeti a totes les persones 

tenir un lloc just en la societat. Passem del dret a viure al dret a existir en plenitud i 

garanties. (Touhami, 2020).  

Dues de les paraules que s’ha utilitzat per a la cerca han estat mesures intensives i 

SIEI, ja que és el principal recurs que tenen els centres per atendre a la diversitat i 

poder garantir la igualtat d’oportunitats a l’alumnat amb NESE.  

L’estudi gira al voltant de l’objectiu general Identificar els avantatges i 

inconvenients d'implementar el SIEI dins l'aula ordinària en un centre de 

màxima complexitat. ja que s’han trobat pocs centres que no tinguin una aula 

segregada, tal i com es feia amb l’antiga USEE.  

La darrera paraula clau que s’ha fet servir és codocència, entenent-la com una mesura 

universal que no només beneficia a l’alumnat amb NESE. Com diuen Mas et al. 

(2018), la codocència és una bona eina per a la inclusió, ja que promou dinàmiques 

diferents a l’aula i permet explorar altres estratègies que beneficien a tot l’alumnat, no 

només a aquell que presenta alguna NESE.  

A més a més, s’aborda el cos com a espai de reivindicació per a la inclusió, entenent-

lo com a element clau en la diversitat humana, per la seva forma, mida, gènere, 

sexualitat…Aquest element és d’especial rellevància en el centre on es realitza la 

 
6 Aquí anomenem normalitat a allò que la societat entén dins d’un cànon o estàndard.  
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investigació, ja que el contacte físic, la sexualitat o el gènere, parteixen d’una visió 

patriarcal que sovint genera violència, tot i no ser física.  

4.1. Què entenem per educació inclusiva?  

A Catalunya, malgrat que s’està fent l’esforç titànic d’implementar l’educació inclusiva, 

hi manquen una sèrie de canvis estructurals en la pràctica professional que fan 

d’aquesta un dels principals obstacles per assolir-la.  

Actualment encara existeix la creença entre molts professionals que l’educació 

inclusiva només afecta a l’alumnat amb NESE i que depèn exclusivament dels suports 

addicionals que pugui tenir, responsabilitzant de la seva implementació al personal de 

suport. (Síndic de Greuges de Catalunya, 2021) 

És important capgirar aquesta manera d’exercir, i aprendre la importància de la  

corresponsabilització de tot el personal docent en la implementació de l’educació 

inclusiva, i estendre la mirada més enllà de l’alumnat amb NESE, per tal d’entendre 

que afecta a tot l’alumnat i a tot el professorat. Sense modificar la pràctica 

professional, l’educació inclusiva serà fallida i no es garantirà el dret a l’educació plena 

de tot l’alumnat.  

El canvi de paradigma és important, ja que s’estarà passant de forma tangible d’una 

concepció antiga d’abordar la diversitat a una de més respectuosa i justa. La 

despatologització de les singularitats hauria de ser el pal de paller del pas que s’està 

fent cap a la inclusió.  

Actualment, conceptes com integració o inserció han quedat obsolets, ja que pretenen 

que sigui l’individu qui faci esforços per a poder pertànyer al grup gran, a la societat. 

En canvi, el concepte inclusió recull a totes les persones, tinguin o no tinguin NESE. 

Una altra dificultat que es genera al voltant de l’educació inclusiva és la manca de 

coordinació entre els equips docents, els serveis educatius i la resta de membres de 

la comunitat educativa. Es requereix un enfocament integral per tal de què la inclusió 

permeti desplegar al màxim el desenvolupament de totes les persones. (Síndic de 

Greuges de Catalunya, 2021, p. 16)  

En el mateix informe (Síndic de Greuges de Catalunya, 2021) , també es parla sobre 

les dificultats generades per la manca de recursos per al desplegament de l’educació 

inclusiva de manera igualitària a tot el territori. Aquesta queixa ve tant de famílies 

d’alumnat amb NESE com de professionals, que veuen que no poden dur a terme les 

seves tasques de la forma més adequada.  

Cada vegada més, es veu la necessitat d’abordar la inclusió amb rigor, però el 

moment social en que vivim ho fa difícil. En una societat neoliberal on l’individualisme 

i la competitivitat estan a l’ordre del dia, la inclusió pretén el contrari: col·laboració i 
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corresponsabilitat. Es centra en allò que l’alumnat pot fer, però per a què això sigui 

possible, és necessari adaptar l’entorn a les persones i no a l’inrevés. 

 

Figura  1 

Resum de l’educació inclusiva 

 

Nota. Elaboració pròpia  

4.2. La inclusió en un centre de màxima complexitat. 

El centre on es dur a terme la investigació és de màxima complexitat, per diferents 

motius, entre ells, les dificultats socials que presenta l’entorn de l’alumnat. Està situat 

en un barri obrer, en el que moltes famílies tenen dificultats per a cobrir les 

necessitats, vivint molt a prop del llindar de la pobresa.  

Prop d’un 30% de la població del barri és d’ètnia gitana, provinents de les barraques 

que es van desmantellar al Somorrostro i a Montjuïc a finals dels anys 60. En aquella 

època, tot el veïnat es va associar per tal d’aconseguir millores i serveis, i el barri es 

va enderrocar i tornar a aixecar. Tothom va poder escollir a qui volien per veïns 

d’escala, contribuint així a perpetuar la segregació que a dia d’avui encara pateix el 

barri. (Macau, 2018) 



 

 

11 

 

L’alumnat del centre és 100% d’ètnia gitana, provinent de la part més apartada i 

deprimida del barri, i hi ha poca diversitat social. La majoria de l’alumnat prové de 

famílies on bona part dels seus membres estan a l’atur, o bé de famílies enfrontades. 

La majoria de conflictes que passen entre les diferents famílies repercuteixen 

directament a dins del centre, afectant al normal funcionament de les classes.  

Existeixen moltes NESE que es detecten, però que no tenen informe de l’EAP, ja que 

les famílies s’hi oposen. Moltes d’elles encara tenen una mirada antiga de la 

psicologia, i no accepten que els seus fills o filles siguin avaluats per experts, per tant, 

malgrat tenir NESE, oficialment, no consten enlloc, tot i així el centre treballa pensant 

en les seves necessitats.  

Per una altra banda, la majoria de d’informes de l’EAP de NESE són de caire 

conductual, degut a la situació social que pateix l’alumnat. Sovint costa mantenir que 

l’alumnat estigui a gust i concentrat a l’aula. Una part important de l’alumnat no pot 

mantenir l’atenció molta estona, i això fa que es presentin certs comportaments 

disruptius, com sortir de l’aula o cridar.  

Molts d’aquests comportaments solen ser justificats per l’alumnat amb una falsa 

creença del que és “ser gitano”. Per una banda, tot el que implica assumir 

responsabilitats vers el propi aprenentatge, o traçar un itinerari acadèmic, és vist com 

una traïció a la seva ètnia. La seva resistència als aprenentatges formals és comuna, 

sobretot als cursos de 1r i 2n de l’ESO.  

Totes aquestes resistències i dificultats, es veuen reflectides en un absentisme 

generalitzat. La major part de les famílies de l’alumnat de l’ESO no els obliga a assistir 

a l'institut, per tant, és difícil que vingui tothom cada dia. Aquest factor condiciona molt 

les possibilitats d’aprenentatge de l’alumnat, ja que es perden un percentatge 

important del curs i es generen llacunes importants en els aprenentatges. Això fa que 

a les aules de secundària hi hagi un dèficit elevat en la comprensió lectora, una 

competència imprescindible, no només per a l’escola, sinó per a la vida.  

En conseqüència de tot això, fa que treballar amb una mirada inclusiva sigui molt 

necessari i important, alhora que complex. La intermitència en l’assistència, la 

resistència de les famílies per a que als seus fills se'ls faci una avaluació 

psicopedagògica i la poca importància que l’alumnat dona a l’educació formal, són 

factors que dificulten la inclusió al centre, i per extensió, en la resta d’aspectes de la 

vida de l’alumnat.  

4.3. La corporeïtat com a entorn d’aprenentatge inclusiu. 

L’alumnat del centre on s’ha dut a terme l’estudi, té una manera molt física de 

relacionar-se. Sovint ocupen l’espai amb el cos i la veu d’una forma força agressiva, 

ja sigui entre iguals o amb el professorat. L’alumnat pretén dominar les situacions en 
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les que el professorat planteja reptes d’aquesta manera, amb l’objectiu de no mostrar 

vulnerabilitat. Aquest fet, provoca que l’alumnat rebutgi frontalment el contacte físic i 

es generin resistències que creen un clima poc adequat per a l’aprenentatge a les 

aules.  

La violència simbòlica que es dona a les aules és constant, reforçada pels estereotips 

masclistes que es generen en els mitjans de comunicació, en la música… Es tracta 

d’una violència indirecta, que sovint no es veu, i que fa que les persones dominades, 

precisament per la inconsciència de patir violència, esdevinguin còmplices. (Bourdieu, 

2015) El patriarcat i el masclisme són els principals motors d’aquesta violència, on els 

nois dominen l’espai i el discurs, i les noies assumeixen el seu rol de fadrines i de 

mares, tant si ho volen com si no. 

Pel que fa a la inclusió, la corporeïtat és la gran oblidada. Segons Pallarès, Trave & 

Planella, (2016), no es tracta només de tenir un cos, sinó de ser el propi cos. Cal 

deixar de banda les concepcions més tradicionals, en les que es basa bona part de la 

pedagogia moderna, en que es veu el cos com una cosa a banda de la ment, i 

apropar-nos a la idea de que cal que ser i existir en la totalitat humana: cos i ment. La 

forma d’actuar, com l’alumnat utilitza el cos, ens dona pistes de que aquesta és una 

part important, i que cal incloure’l en la pràctica docent. 

Per tot això, tal i com apunta Huerta, (2021) el cos podria esdevenir un dels primers 

entorns d’aprenentatge inclusiu, també per al professorat, que abandonaria la idea 

preconcebuda de que la inclusió només afecta a una part de l’alumnat. Des de 

l’escola, el cos és quelcom fisiològic i abstracte, en canvi la realitat és que és concret 

i tangible, i cada persona posseeix un de diferent.  

La diversitat de cossos és una bona oportunitat de generar igualtat i posar al mateix 

nivell la diferència de color de pell, de religió, de llengua, de diversitat funcional, 

d’extracte social… Ja que en realitat, la majoria de les persones, i per tant, de 

l’alumnat del centre, no compleix amb un cànon estandarditzat, i per tant, la diversitat 

és la realitat.  

4.4. Les mesures universals al centre on es realitza l’estudi. 

El centre, tot i les dificultats que presenta, aposta per les mesures universals com a 

eina bàsica per a la inclusió de tot l’alumnat, tingui o no tingui NESE. Les principals 

mesures que es duen a terme són les següents: 

4.4.1. La codocència:   

A secundària, el model de codocència que es proposa és el següent: un professor/a 

d’aula titular de la matèria rep el recolzament d’un segon professional, o bé 

especialista en educació inclusiva o bé un altre docent, que d’una banda, ajuda a 
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l’alumnat amb NESE que hi ha a l’aula i de l’altra, també fa suport a la resta de 

l’alumnat. (Mas et al., 2018) 

A l’aula del centre sempre hi ha dos o més adults. Dos sempre són docents, però els 

altres, poden ser docents, o voluntaris que participen en els grups interactius, en el 

marc de les comunitats d’aprenentatge.  

Segons Castillo & Ortí (2021), la codocència, o docència compartida, actualment, 

comença a ser molt rellevant pel que fa la inclusió, ja que no només la inclusió arriba 

a tot l’alumnat, sinó que aquesta pràctica està destinada a transformar els entorns 

laborals, ja que també és inclusiva amb tot el professorat, afavorint el diàleg i la millora 

de la pràctica docent.  

4.4.2. Mentories 

Al centre on es realitza l’estudi, se li dona molta importància a les mentories, ja que 

es consideren una eina de reforç per a les tutories, i cada alumne o alumna, té un 

mentor o mentora assignat.  

Per tal de garantir la igualtat d’oportunitats, mesures universals com les mentories són 

crucials, ja que tothom disposa d’un referent que el pot guiar . (Mejía  & Pallisera, 

2020) En el cas d'alumnat amb NEE aquesta figura pren molta rellevància, perquè 

contribueix a garantir la seva plena inclusió en el centre i es poden cobrir algunes 

necessitats més organitzatives, com l’ús de l’agenda i la preparació d'exàmens entre 

d’altres. 

4.4.3. Educació assistida amb gossos 

Una altra mesura universal que es dur a terme, és l’educació amb gossos. Cada 

setmana, ve una persona amb gossos pigall al centre que va a diferents cursos i fan 

diferents dinàmiques.  

L’educació assistida amb gossos, segons Sucarrats (2019), té com a objectiu la 

millora del rendiment acadèmic i la millora de les habilitats socials de l’alumnat. El 

treball amb els gossos, fa que es pugui millorar l’empatia, la creació de vincles 

saludables… Està molt lligat a l’educació emocional.    

4.4.4. Programa TREVA7 

És un programa que es fa servir al centre per a treballar l’àmbit emocional, en el que 

s’utilitzen diferents dinàmiques de relaxació, com el mindfulness per tal de disminuir 

el nombre i la intensitat de les conductes disruptives que hi ha a les aules.  

 
7 Programa TREVA – nivell 1. Mindfulness a l’aula. (n.d.). Institut de Desenvolupament Professional. 

Retrieved December 23, 2021, from https://www.ub.edu/idp/web/es/node/1647 
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4.4.5. Actuacions educatives d’èxit 

Com el centre és una comunitat d’aprenentatge, es duen a terme les actuacions 

educatives d’èxit que li són pròpies, com són les tertúlies literàries dialògiques i els 

grups interactius. Aquesta metodologia té com a objectiu millorar el rendiment 

acadèmic i el clima del centre i de l’aula, a través d’aquestes actuacions, que sempre 

estan avalades per la investigació educativa.  

Les tertúlies literàries dialògiques tenen dos objectius, el primer, és que a través 

d’obres clàssiques de la literatura universal, es pugui apropar la cultura a tot l’alumnat 

i les seves famílies, especialment a aquelles més desfavorides i vulnerables. El 

següent objectiu que persegueix és el diàleg entre iguals, mentre es comenten les 

obres, s’aprèn a escoltar i a expressar-se de forma respectuosa, a la vegada que es 

va adquirint nou vocabulari, que repercutirà directament en la resolució respectuosa i 

pacífica dels conflictes.  

Els grups interactius es fan amb voluntaris a l’aula, no importa si són professionals, si 

són familiars, quin nivell d’estudis tenen… el més important és que l’adult que està en 

el grup guia a l'alumnat en el diàleg per a resoldre, de manera conjunta, les tasques 

proposades. Cada grup fa una tasca diferent, i cada 20 minuts, es canvia de tasca. El 

més important no és el resultat final, sinó el diàleg i el camí que s’ha seguit per a 

resoldre-les. És imprescindible que els grups siguin heterogenis, ja que d’aquesta 

manera es potenciaran els punts forts de totes les persones, i no quedarà apartat cap 

alumne o alumna.  

4.5. Els diferents models de SIEI. 

Güell, en el seu estudi sobre la inclusió de l’alumnat del SIEI a l’aula ordinària, fa 

referència a la necessitat de què tot el personal docent vagi en la mateixa línia, ja que 

hi ha que pensen que la responsabilitat dels i les alumnes que tenen NESE recau 

exclusivament en el personal del SIEI. Cal comprendre que per a què la inclusió sigui 

una realitat, la corresponsabilització de tot el professorat és molt important. (2019) 

Güell (2019) argumenta, per una altra banda, que cal que la inclusió sigui extensiva, 

ja que de moment, es limita a la tasca que el professorat fa a l’aula, i no a tots els 

àmbits de la vida de les persones amb NESE. Per això alerta que la resta de l’alumnat, 

pot percebre la inclusió com una cosa bona o dolenta. Mentre l’alumnat amb NESE 

no presenta conductes disruptives, la inclusió és percebuda com una cosa positiva 

per a tothom, en canvi, quan es presenten les actituds disruptives, l'alumnat tendeix 

a pensar que la inclusió pot ser negativa per a ells i elles, ja que els influeix en el seu 

aprenentatge.  

Per a que l’alumnat del SIEI pugui desenvolupar-se a l’aula ordinària, i ser partícip del 

dia a dia al centre, cal que el personal docent faciliti les interaccions entre els iguals i 
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materials que potenciïn l’autonomia de l’alumnat amb NESE, tot generant un entorn 

d’aprenentatge que permeti el ple desenvolupant de tot l’alumnat. (Munuera, 2021) 

Val a dir que existeix, de moment, poca literatura pel que fa als diferents models de 

SIEI que existeixen. Primerament, no sempre es veu com un recurs per atendre la 

diversitat, sinó que es veu com un espai en el que s’atén a l’alumnat amb NESE i per 

això podem parlar de 3 models:  

• Segregat: Tal i com era l’antiga USEE, una aula separada, en la que només hi 

anava alumnat amb NESE o NEE, on estaven atesos pels professionals de la 

psicopedagogia al centre. Val a dir, que actualment existeixen SIEI que són 

com la USSE, però només ha canviat el nom. Tot i estar dins del centre, 

físicament, l'alumnat que participa d’aquest recurs en aquesta modalitat, està 

segregat de la resta. Aquest model pot provocar, en alguns casos, rebuig i 

estigmatització de l’alumnat amb NESE, i tal i com diu Munuera, (2021) pot ser 

la causa de que part de l’alumnat pensi que és millor així, perquè qui presenta 

conductes disruptives està en un altre espai i no el pot influir negativament.  

• Mixt: Hi ha centres que aposten per un model mixt, en el que l'alumnat del 

SIEI, passa unes hores en una aula diferenciada, per després incorporar-se a 

l’aula ordinària. Sovint, aquest model es pot presentar com una transició, i es 

pot organitzar de diferents maneres.  

 

Una d’elles, seria l’aula diferenciada per a realitzar l’acollida del matí, orientar 

a l’alumnat del SIEI per a poder afrontar el dia i les assignatures, i realitzar 

petites mentories diàries. També podria ser a la inversa, en què l’alumnat del 

SIEI va a l’aula diferenciada al final del dia, com a tancament i orientació del 

dia següent.  

Una altra manera seria començar el curs amb l’alumnat del SIEI a la seva aula 

diferenciada, i a mida que va passant el temps, en funció de l’evolució de 

cadascú, se li fa un horari personalitzat en el que poc a poc es va incorporant 

a l’aula ordinària, fins a fer una transició total i deixar d’anar a l’aula 

diferenciada.  

 

Cap d’aquests exemples garanteix la total inclusió de l’alumnat, i sempre seran 

subjecte de la mirada diferenciada de la resta dels companys i companyes de 

classe. L’estigmatització no desapareix, i es redueixen les seves possibilitats 

de ser plenament partícips de la vida diària del centre.  

 

• Integrat a l’aula ordinària: L’alumnat que necessita el reforç de la SIEI, passa 

tot l’horari a l’aula ordinària i és allà on rep els suports que necessita per tal de 

poder aprendre juntament amb la resta de l’alumnat. Les mesures universals li 

serveixen en part, però és amb les mesures addicionals i intensives que acaba 

podent realitzar les diferents tasques, que poden ser adaptades, o amb ajuda. 
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Aquest model és el que garanteix la inclusió de tot l’alumnat al centre, i 

garanteix la millora educativa i acadèmica.  

 

És en l’entorn inclusiu on l’alumnat aprèn més i milloren els seus resultats 

acadèmics, a més de ser la manera més justa de garantir la igualtat 

d’oportunitats de tothom, sobretot d’aquell alumnat que parteix d’una situació 

desfavorida o de vulnerabilitat. Es  contribueix, d’aquest manera a normalitzar 

la diversitat, i a què l’alumnat que parteix d’una situació avantatjosa, prengui 

consciència de tothom necessita suports, i esdevingui una quotidianitat en la 

vida de les persones.  

El Decret 150/2017, de 17 d’octubre, en l’atenció educativa de l’alumnat en el marc 

d’un sistema educatiu inclusiu, (Generalitat de Catalunya. Departament 

d’Ensenyament, 2017), deixa clar que per a què l’alumnat amb NESE estigui 

plenament inclòs al centre, és necessari que no estigui fora de l’aula, i que sigui amb 

la resta de l’alumnat que rebi els suports que necessiti. 

4.6. Aportació a la societat i ètica professional 

Aquest estudi pretén ser una eina a l’hora de detectar les necessitats de l’educació 

inclusiva en un centre de màxima complexitat. L'alumnat en situació de vulnerabilitat 

social i econòmica, no té les mateixes oportunitats de treball ni d'accés als estudis, 

sobretot als de nivells superiors. El centre on s’ha dut a terme la investigació és un 

clar exemple: molts dels seus i seves alumnes no acrediten l’ESO, i dels que ho fan, 

la majoria no accedeixen a estudis post-obligatoris.  

L’atenció que rep la diversitat, en un centre d’aquestes característiques és crucial, 

perquè bona part de l'alumne presenta NESE, sovint derivades de la situació social, 

donant lloc a conductes disruptives i trastorns de conducta, tant amb informe de l’EAP 

com sense. Per tant, les mesures universals i els suports intensius a dins de l’aula 

són el pal de paller d’unes bones pràctiques educatives inclusives.  

La millora de la pràctica educativa i de com s’entén la inclusió, pretén generar canvis 

en el centre que repercuteixin directament en la vida de l'alumnat, per tal de que pugui 

desenvolupar-se plenament en la seva vida adulta i pugui gaudir d’oportunitats 

laborals i de formació, de la mateixa manera que pot fer la resta de la ciutadania.  

Tal i com exposa Touhami (2020), la inclusió és l’eina principal per aconseguir un 

sistema educatiu democràtic i emancipador que permeti a totes les persones 

desenvolupar-se de forma plena i obtenir el seu lloc en la societat. Per això és molt 

important generar sinèrgies en el centre que permetin consensuar una idea d’inclusió 

que garanteixi els drets de tot l’alumnat, independentment de la seva condició.  
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Durant l’estudi, sobretot, a l’hora de recollir les dades, s’han tingut en compte els 

principis ètics de la confidencialitat i de la participació voluntària. És important, a l’hora 

de realitzar aquest tipus d’estudis tenir en compte aquests dos principis, ja que en 

l’actualitat, les dades estan esdevenint moneda de canvi, i cal evitar-ho, per tal de què 

l’estudi sigui objectiu i els seus resultats siguin veraços, a més de protegir així a les 

persones que hi participen, i que la informació que aporten sigui utilitzada per a les 

finalitats que se’ls hagi explicat, en aquest cas, per a realitzar una investigació sobre 

un tema concret.  

5. Plantejament del problema  

En el centre Institut Escola del Prat (IEP), al Prat de Llobregat, hi ha el recurs SIEI, i 

des del curs passat està integrat a l’aula ordinària, però va mancar un procés de 

transició de l’aula segregada a la inclusiva, presentant un sèrie de dificultats, com la 

manca d’adaptació a la nova situació d’una part de l’alumnat o les resistències d’una 

part del professorat a que l’alumnat amb NEE estigui dins de l’aula ordinària.  

Per això es planteja un investigació ex-post-facto, en la que s’identifiquin els 

avantatges i inconvenients de la SIEI integrada a l’aula ordinària en un centre de 

màxima complexitat.  

És per això que aquesta investigació es planteja una sèrie de preguntes que guiaran 

els objectius a assolir, Aquestes són:  quins són els avantatges i els inconvenients 

d’integrar el SIEI completament dins de l’aula ordinària? L’alumnat que ha conegut el 

SIEI segregat de l’aula, està preparat per estar a l’aula ordinària totes les hores? El 

professorat ha pres consciència de les dificultats que presenta una part de l’alumnat, 

i pren mesures a l’aula ordinària? Tot el professorat està d’acord amb la inclusió total 

de l’alumnat amb NESE dins de l’aula ordinària? 

5.1. Objectius 

En base a les preguntes d’investigació els objectius plantejats han estat els següents: 

Objectiu general (O.G): 

Identificar els avantatges i inconvenients d'implementar el SIEI dins l'aula 

ordinària en un centre de màxima complexitat. 

Objectius específics (O.E) :  

O.E.1- Descriure el model del SIEI del centre on es realitza la investigació. 

O.E.2- Analitzar les fortaleses i les debilitats del SIEI integrat a l’aula ordinària en 

el centre on es duu a terme la investigació.  
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O.E.3- Copsar les oportunitats i les amenaces del model de SIEI integrat a l’aula 

ordinària. 

O.E.4- Conèixer l’opinió de l’equip directiu del centre sobre el SIEI integrat a l’aula 

ordinària.  
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6. Marc metodològic 

6.1. Enfocament metodològic 

Donat que l’objectiu general és “Identificar els avantatges i inconvenients 

d'implementar la SIEI dins l'aula ordinària en un centre de màxima complexitat.” es va 

valorar de realitzar una investigació de metodologia qualitativa, tenint molt en compte 

els criteris de neutralitat i veracitat, i assegurar, així, que els resultats que s’han 

obtingut, donen validesa a la metodologia emprada i són el màxim d’objectius 

possibles.  

Es va optar per un estudi de cas, que correspon a una metodologia d’investigació de 

tipus qualitatiu ja que permetia una gran versatilitat, pel que fa a les tècniques 

d’investigació. Tal i com explica Rodríguez (2018), hi ha autors que no ho consideren 

una metodologia en si mateixa, ja que permet la utilització de tècniques de recollida 

de dades, tant quantitatives, com qualitatives. En aquest cas, a més d’altres 

instruments, es va utilitzar una DAFO i una CAME, per tal de donar resposta a 

l’objectiu general, a més de generar propostes de millora.  

Per a poder identificar tant les Debilitats com les Amenaces, les Fortaleses i les 

Oportunitats es va realitzar una enquesta al professorat, per tal de conèixer l’opinió 

de l’equip docent, sobre la inclusió i sobre el fet de que el SIEI estigui integrat a l’aula 

ordinària i no en una de diferenciada. La metodologia d’enquestes és molt habitual en 

la investigació educativa, ja que permet recollir les opinions de molts individus que 

responen a les mateixes qüestions.  (Rodríguez, 2018) 

D’altra banda, es van realitzar també entrevistes a l’equip directiu, per veure quina era 

la seva opinió respecte a l’objecte d’estudi. Les entrevistes, tal i com argumenten 

Sampieri, Collado, Lucio, Valencia, & Torres, ( 2014), generen espais de comunicació 

més fluida, i són adequades quan la mostra és petita, a més de permetre abordar 

qüestions més complexes.  

 

6.2. Planificació de la investigació 

En aquest apartat, s’explicarà com s’ha planificat la investigació.  

6.2.1 Context 

El centre IEP, està situat en el barri de Sant Cosme-Sant Damià del Prat de Llobregat. 

És un barri obrer, en el que viu un percentatge important de persones gitanes y 

migrades. Actualment és un barri que ha estat remodelat, i en els darrers 10 anys, ha 

viscut una sèrie de canvis, que han afavorit un millor clima per a la convivència de 

totes les veïnes. Tot i així, encara queda un petit reducte tancat a la resta del barri, en 
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el que només hi viuen persones gitanes. En aquest context de remodelació neix l’IEP, 

de la fusió de l’escola Sant Cosme-Sant Damià i l’institut Dr. Trueta.  

El centre és públic, de màxima complexitat, on l’alumnat és 100% d’ètnia gitana i 

majoritàriament, vulnerable a nivell social. L’èxit educatiu, i la millora de les 

expectatives pel que fa tant en l’àmbit acadèmic com en el social, són els principals 

objectius del centre. Cada vegada més alumnat es gradua a secundària, i poc a poc, 

va augmentant el nombre que segueix la seva formació amb ensenyaments post 

obligatoris.  

Des de fa 4 anys, el centre és una Comunitat d’Aprenentatge, on s’apliquen 

actuacions educatives d’èxit que li són pròpies com ara, les tertúlies literàries 

dialògiques i els grups interactius, que tenen més força en les matèries instrumentals. 

A l’escola poden entrar voluntaris de fora del centre, tan siguin altres professionals, 

com familiars de l’alumnat. Això també va quedar aturat amb la pandèmia, i durant el 

curs 2021-22, s’ha tornat a reprendre, però amb moltes dificultats.  

Com a mesura universal, en el centre es practica la codocència. A secundària, el clima 

a l’aula, sobretot a 1r i 2n de la ESO, no és afavoridor per l’aprenentatge, i sovint 

sorgeixen conflictes. Depenent de la conflictivitat del grup, a vegades hi ha més de 

dos docents a l’aula (codocència), ajudant al titular a fer la classe, i col·laborant per al 

bon desenvolupament de la mateixa. Una altra de les funcions de la codocència és la 

de vetllar per a què tot l’alumnat pugui seguir les diferents assignatures, i contribuir, 

així, a la inclusió de l’alumnat que presenta NESE.  

Un dels avantatges de la codocència és que a l’aula, tots els docents aprenen d’una 

forma continua, ja que l’intercanvi entre docents és constant, per tant, la revisió de la 

pròpia pràctica i la introducció de millores és molt fluïda. En canvi, un dels punts febles 

és que en el centre no hi ha gaire temps per a coordinar-se d’una forma 

sistematitzada, i es fa de forma informal. Això fa que es pugui perdre part del potencial 

de la codocència. Com diuen Mas et al.  (2018), cal un espai per a poder planificar la 

codocència i atendre veritablement la diversitat de l’aula.  

En aquest context, la detecció de necessitats és complexa, ja que a causa de la 

situació de vulnerabilitat social que pateixen l’alumnat i les seves famílies, es detecten 

molts casos d’alumnat amb NESE molt vinculades a aquesta situació. Sovint, per 

l’EAP és difícil elaborar un informe psicopedagògic, ja que moltes de les mancances 

que es presenten, sobretot en l’àmbit del llenguatge i de la comprensió lectora, no són 

intrínseques de l’alumnat, sinó que tenen una forta influència del seu entorn més 

proper.  

L’absentisme escolar és un dels factors determinants pel que fa l’èxit educatiu i el curs 

20-21, un percentatge molt elevat no va assistir al centre. Per tant, trobem alumnes 

que no assisteixen el centre des del confinament de març del 2020. Aquesta dada, 

juntament amb la dificultat que es plantejava anteriorment, fa que el SIEI del centre 
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es desenvolupi amb certes dificultats, ja que bona part de l’alumnat, tot i no tenir un 

informe de l’EAP, rep un cert suport per part del SIEI.  

Totes aquestes dificultats fan que el SIEI, en certs moments, quedi diluït en el dia a 

dia del centre, ja que manca d’un projecte d’integració del recurs a l’aula ordinària i 

per tant, planteja dubtes i dificultats sobre aquest model. És per això que aquesta 

investigació es planteja una sèrie de preguntes que guiaran els objectius a assolir, 

Aquestes són:  quins són els avantatges i els inconvenients d’integrar el SIEI 

completament dins de l’aula ordinària? L’alumnat que ha conegut el SIEI segregat de 

l’aula ordinària, està preparat per estar a l’aula ordinària totes les hores? El 

professorat ha pres consciència de les dificultats que presenta una part de l’alumnat, 

i pren mesures a l’aula ordinària? Tot el professorat està d’acord amb la inclusió total 

de l’alumnat amb NESE dins de l’aula ordinària? 

En el centre, hi ha un total 183 matrícules, distribuïdes, en els tres cicles que 

s’imparteixen, de la següent manera:  

 

Taula 1 

Distribució de l'alumnat del centre  

 

INFANTIL PRIMÀRIA  SECUNDÀRIA  TOTAL 

27 81 75 183 

 

Nota. Elaboració pròpia  

 

L'equip docent, que està format per 31 persones, més una TEI a infantil, una a 

primària, un vetllador, i dues educadores socials a secundària. Com el centre és una 

comunitat d’aprenentatge, també hi ha diferents voluntaris i voluntàries, com les 

educadores de carrer del barri, una professora de romaní, que és la llengua pròpia 

del poble gitano, reconeguda i parlada internacionalment, i algunes familiars de 

l'alumnat.  

Aquest curs, a secundària, hi hagut molts canvis, i el 50% de l’equip docent és novell, 

per tant, hi ha una sèrie de dificultats afegides, en les que el claustre està treballant. 

Primerament, l’adaptació al centre, amb l’alumnat i el professorat: noves persones, 

noves formes de treballar, conflictivitat al centre… 
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Les famílies del centre no solen participar, existeix una AFA (Associació de Famílies 

de l’Alumnat), però no està activa, tot i que des del propi centre, s’intenta fomentar. 

Per tant, malgrat ser una comunitat d’aprenentatge, és molt difícil aconseguir que hi 

hagi familiars que participin del voluntariat i per aquest motiu, es busquen voluntaris 

en el Pla Integral del Poble Gitano, o entre alguns dels agents educatius del Prat de 

Llobregat, com poden ser els i les educadores de carrer.  

L'arrelament amb el barri de l’alumnat i les seves famílies és més que evident, però 

no és així amb l’escola. L’absentisme és generalitzat, i l’assistència de l’alumnat 

inconstant, el que dificulta molt treballar, no només des d’un punt de vista més 

acadèmic, sinó també des dels hàbits a l’escola i les normes, donant pas a certa 

conflictivitat a dins del centre, entre les famílies i del centre amb les famílies.  

A secundària, l'assistència també és irregular, donant lloc a un clima poc adequat per 

a fer classe: conflictes entre famílies, entre l’alumnat, entre l’alumnat i el professorat… 

i amb el canvi que hi hagut al claustre (el 50% de l’equip és novell), s’ha afegit una 

altra dificultat: el canvi de referents per a l’alumnat.  

Entre l’alumnat de secundària, trobem, a causa de la poca assistència i la seva 

irregularitat, que no tothom sap llegir i comprendre un text de manera fluïda i correcta, 

fet que dificulta molt el seu procés d’aprenentatge, i per tant, la seva negativa a 

realitzar les tasques a l’aula és un fet habitual. Només es relacionen entre ells i elles, 

també fora del centre. A més a més, les dificultats que tenen els seus familiars adults 

per trobar feina, sumades al poc vincle que es crea amb el centre, dificulta una 

escolarització regular.  

Pràcticament tot l’alumnat té alguna NESE, sobretot derivada de la situació de 

vulnerabilitat social que pateix. Per aquest motiu, és molt complex detectar 

necessitats i problemes d’aprenentatge pròpiament dits, tot i que hi ha alguns casos, 

en els que s’ha aconseguit fer un informe per part de l’EAP. Les famílies també posen 

molta resistència a que se'ls faci una avaluació psicopedagògica, fet que dificulta molt 

la concreció de les necessitats que presenten, de forma individual.  

 

6.2.2. Estratègia de recollida de dades 

Les dades per a dur a terme aquest estudi s’han recollit mitjançant tres eines 

elaborades. Un qüestionari anònim autoadministrat8, dirigit al professorat de 

secundària del centre, el qual ha estat respost per 9 persones i dues entrevistes, 

estructurades, de preguntes tancades. 

 
8 Veure annex 5  
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El qüestionari al professorat es va fer de forma asíncrona, amb el formulari de Google 

Forms, es va enviar l’enllaç per correu electrònic i per WhatsApp, per tal d’assegurar 

que tot l’equip docent el rebia i el podria respondre. Tenia dues parts, una per tal de 

detectar les fortaleses i les debilitats, de 14 ítems, un altra part per a detectar les 

oportunitats i les amenaces, de 15 ítems. Amb la informació extreta es va realitzar una 

matriu DAFO9. També dos ítems per a analitzar variables relacionades amb 

informació personal de les persones participants, el sexe i l’edat.  

Les entrevistes a l’equip directiu es van realitzar al centre, als tres membres per 

separat, per tal de que les opinions emeses no influïssin les unes en les altres. 

L’entrevista a la coordinadora pedagògica, es va realitzar a través de l’eina de vídeo 

trucada Meet, ja que degut a la situació actual de la pandèmia, es trobava confinada 

a casa seva. 

L’entrevista a la coordinadora pedagògica10, s’ha fet per tal de descriure el model del 

SIEI del centre, com a experta en atenció a la diversitat i inclusió. L’altre, als 3 

membres de l’equip directiu11, per conèixer la seva opinió sobre el SIEI integrat a l’aula 

ordinària.   

 

6.2.3. Població i mostra 

Es va optar per utilitzar el mostreig no probabilístic, donat que l’estudi es focalitza en 

un sol centre. El tipus de mostreig, ha estat intencional, ja que donat l’objectiu de 

l’estudi, calia recórrer a aquelles persones que podien aportar informació rellevant, i 

per això es va descartar incloure a l’estudi l’equip docent i l’alumnat de primària.  

Tenint en compte que en el centre el SIEI és un recurs per a secundària, per al 

mostreig es va seleccionar l’equip docent, l’equip directiu que està format per 3 

membres: la directora, la secretària i el cap d’estudis i la coordinadora pedagògica, ja 

que la informació que pot aportar té especial rellevància. En un primer moment també 

es va voler incloure en la mostra a l’alumnat de secundària, però donada la baixa 

assistència no es va poder tenir en compte per a l’estudi.  

 

 

 

 

 
9 Veure annex 6  

10 Veure Annex 3 

11 Veure Annex 7 
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Taula 2 

Professorat de Secundària 

 

HOME 7 50,00% 

DONA 7 50,00% 

TOTAL 14 100,00% 

 

Nota. elaboració pròpia 

6.2.4. Instruments 

Els instruments que es van utilitzar per a la recollida d’informació, tenint en compte 

els objectius que s’han marcat per a la investigació12, van ser un qüestionari a l’equip 

docent de secundària i dues entrevistes, una a la coordinadora pedagògica i una a 

l’equip directiu.  

Pel que fa al qüestionari a l’equip docent13, està subdividit en dues parts, amb 

l’objectiu de copsar, d’una banda, les fortaleses i les debilitats, i de l’altra, les 

oportunitats i les amenaces. Amb aquesta informació es va classificar la informació 

recavada  en una matriu DAFO14. La primera part del qüestionari té 13 ítems, i la 

segona part en té 14, les respostes dels quals s’establien amb una escala Likert de 5 

punts: 

1: Gens d'acord 

2: Poc d'acord  

3: D'acord 

4:Bastant d'acord 

5: Molt d'acord 

Al final de cadascuna de les parts del qüestionari, hi ha un darrer ítem de resposta 

oberta, per tal de que es puguin matisar respostes o donar una opinió més detallada. 

El temps aproximat de resposta es va estimar en dues setmanes.  

 
12 Veure Annex 1  

13 Veure Annex 5 

14 Veure Annex 6  
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Les entrevistes15 que es van realitzar tant a l’equip directiu, com a la coordinadora 

pedagògica, van ser estructurades, de preguntes obertes, d’aquesta manera, es va 

poder recollir la informació d’aquests agents rellevants en el seu propi context.  

El grup de discussió es va valorar, donat que conèixer la informació produïda per les 

sinèrgies dels participants hagués proporcionat una radiografia més exacta de com 

l’equip docent i l’equip directiu veu la inclusió i s’hagués pogut reconèixer de forma 

més clara si existien diferències o no en les opinions emeses. Per manca de temps i 

de disponibilitat dels participants, es va haver de descartar aquesta idea.  

6.2.5. Estratègia d’anàlisi de dades 

Per als ítems del qüestionari amb resposta d’escala quantitativa (tipus Likert), les 

dades es van recollir amb les tècniques pròpies de l’estadística inferencial. El 

qüestionari al professorat, es va fer de forma asíncrona, utilitzant l’eina de Google 

Forms per tal de facilitar que cadascú la respongués quan tingués temps, i des de 

qualsevol lloc o dispositiu, deixant una setmana de marge.  

Les entrevistes, que van ser presencials, l’anàlisi va ser qualitatiu, mitjançant una 

taula de categorització, segons el contingut de les respostes16.  

En el moment en què es van d’administrar les eines elaborades per a l’estudi i es va 

disposar de les dades, es va procedir a la codificació de les mateixes.  

En el qüestionari administrat al professorat de secundària, hi ha valors perduts, ja que 

totes les respostes eren obligatòries, excepte les obertes del final de cada part, que 

han respost 5 persones. 

Una vegada finalitzat el procés de codificació i l’elaboració del llibre de codis17, es va 

procedir al tractament de les dades. Per a dur-lo a terme, es van introduir les dades 

en un full de càlcul de google docs, i es van obtenir les següents dades:  

- Els percentatges de les respostes donades en els ítems de resposta 

quantitativa del qüestionari administrat a l’equip docent de secundària18. 

- La categorització de les respostes donades a les entrevistes19.  

6.3. Temporització  

En aquest apartat es detalla el cronograma de les accions dutes a terme durant 

l’estudi.  

 
15 Veure annexes 3 i 7  

16 Veure Annexes 7 i 8  
17 Veure Annex 2  
18 Veure Annex 9  
19 Veure Annex 7 i 8  
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Figura  2 

Cronograma de l’estudi 

 

30 

novembre 

1 

desembre 

15 

desembre 

 20 

desembre Gener 

Creació dels instruments de 

recollida d'informació      

Selecció de participants      

Recollida de dades      

Elaboració matriu d'excel      

Anàlisi estadístic      

Redacció de resultats      

Discussió i conclusions      

Presentació TFM      

Difusió      

Nota: Elaboració pròpia  
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7. Anàlisi de resultats 

En primer lloc s’analitzen les dades sociodemogràfiques i seguidament es procedeix 

a l’anàlisi de dades referides als objectius d’investigació. La relació entre els objectius, 

els instruments i els ítems es troba a l’ANNEX 1. 

7.1 ANÀLISI DE DADES SOCIODEMOGRÀFIQUES 

Figura  3 

Gènere 

 

Nota:Elaboració pròpia  
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Figura  4 

Edat 

Nota: Elaboració pròpia  

Pel que fa al sexe, el 66, 7% (n=6) de les persones enquestades són homes, i el 

33,3% (n=3) són dones. Pel que fa a les edats, la majoria són les persones més  joves 

del claustre, d’entre 20 i 30 anys, essent un 44,4%, (n=4) el següent grup d’edat més 

nombrós és el de 41 a 50, amb un 33,3%.(n=3) Finalment, els grups de 31 a 40 anys, 

i de 51 a 60 anys, són del 11,1%.(n=2) No hi ha cap persona que hagi respost que 

pertanyi al grup d’edat d’entre 60 i 65 anys.  

7.2. Anàlisi de les dades en relació als objectius  

Anàlisi de l’objectiu específic 1.  

Així doncs el primer objectiu específic plantejat va ser:  

O.E.1- Descriure el model del SIEI del centre on es realitza la investigación 

Per a la seva anàlisi s'han tingut en compte els ítems de l’entrevista (annex TAL) que 

es detallen a continuació. 
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Taula 3 

Ítems per a l’anàlisi de l’O.E. 1  

 

Instrument Preguntes 

Entrevista a la coordinadora 

pedagògica20 

3, 4, 5, 8, 9, 10 

Nota: elaboració pròpia 

 

Per a poder analitzar la informació, es van realitzar dues matrius, una per categoritzar 

l’entrevista i una altra per resumir allò categoritzat. Es va utilitzar un codi de colors, 

per tal de poder-les endreçar en la segona taula21.  

Les categories i les subcategories han estat les següents:  

 

Taula 4 

Llegenda Categories 

 

Context (com està el centre actualment) - Història  

Resistències - Assistència 

- Famílies 

Intervencions d’èxit  

Inclusió   

Model de SIEI - Propostes de millora  

 

Nota: Elaboració pròpia  

 

Segons la coordinadora pedagògica, l’assistència és la principal dificultat amb la que 

es troba el centre, ja que en ser tant baixa en una part de l’alumnat i oscil·lant en la 

resta, es fa molt difícil treballar les dificultats que poden presentar, ja que no hi ha una 

constància en el treball que s’hi fa. Les necessitats que tenen es detecten de forma 

 
20 Veure Annex 3  
21 Veure Annex 4  
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bastant efectiva, ja que es realitzen força proves que permeten, fins i tot, traçar un 

recorregut de l’aprenentatge de l’alumnat, però després no es pot treballar perquè no 

venen.  

La col·laboració de les famílies al centre també és una altra dificultat a l’hora de 

treballar i atendre la diversitat de forma constant, ja que no solen acompanyar el 

procés d'aprenentatge dels seus fills i filles. Per una banda, volen que es graduïn, 

però per l’altre, no accepten que se'ls proposin recursos com anar al psicòleg, ja que 

això ho viuen malament. La coordinadora pedagògica pensa que una escola de 

famílies, ajudaria a trencar estigmes sobre la psicologia. També creu que la forma de 

vida que es porta en algunes cases, on degut a que els adults no treballen, fa que no 

es tinguin rutines i l’alumnat no visqui en calma, i necessiti estar en alerta de forma 

constant. Tot allò que passa a fora del centre, segons la coordinadora pedagògica, es 

reflexa dins. 

El centre ha anat evolucionant en el seu model de SIEI, s’ha anat treballant de 

maneres diferents durant els diferents anys d’història del centre. Abans del SIEI, es 

tenia la USEE, però no atenia a l’alumnat durant tots els dies, sinó que es van traçar 

horaris, més o menys personalitzats, i sovint sortien de l’aula i eren atesos en una 

aula segregada. També es van elaborar fitxes de treball, amb dos nivells per tal de 

respectar el ritme d’aprenentatge de cadascú.  

Com la variant de la conducta ha marcat molt el caràcter de l’alumnat del centre, la 

USSE, i posteriorment el SIEI, s’ha utilitzat per separar-lo, i aquest era el model que 

s’utilitzava el centre. La coordinadora pedagògica pensa que és l’estratègia que 

funciona millor. Explica que va ser la pandèmia la que va accelerar el canvi del SIEI 

segregat al SIEI dins l’aula, ja que venia molt poc alumnat al centre, i es podien 

atendre molt bé totes les necessitats i la diversitat, i enguany s’ha continuat amb 

aquest model.  

La coordinadora pedagògica pensa que per a què el model actual tingui èxit, cal 

pensar molt bé que es fa a dins les aules i el com, i per aconseguir-ho, fa una sèrie 

de propostes de millora, que són les següents:  

- Comunicació entre professorat i SIEI 

- Espais de comunicació i intercanvi i de reflexió. Calen hores per trobar-nos i 

debatre.  

- Parlar amb el professorat què fa les assignatures.  

- Pensar en el dia a dia, i veure a la classe. 

- Millorar i adaptar els materials i col·laborar amb el professorat. 

- Tot el tema emocional és important, esperem que treballant-ho des de petits, 

puguem veure canvis en un futur.  
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Análisi de l’objectiu específic 2.  

El segon objectiu específic plantejat va ser: 

O.E.2- Analitzar les fortaleses i les debilitats del SIEI integrat a l’aula ordinària en el 

centre on es duu a terme la investigació.  

Per a la seva anàlisi s'han tingut en compte els ítems del qüestionari (annex TAL) que 

es detallen a continuació: 

 

Taula 5 

Ítems per a l’anàlisi de l’O.E. 2 

 

Instrument Ítems 

Qüestionari a l’equip docent 1, 4, 5, 6, 3, 8, 9, 10, 11 

 

 

Nota: elaboració pròpia 

 

Figura  5 

 

 

 

 

 

 

 

Nota: llegenda: 1= gens d’acord, 2= poc d’acord, 3= d’acord, 4= bastant d’acord, 5= Molt d’acord. Font: Elaboració pròpia  
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A la primera pregunta, el 100% de les respostes estan d’acord, però en diferents 

graus. La Figura 6 mostra que un 88,9% (n= 8) dels docents està molt o bastant 

d’acord amb l’afirmació, i només  un 11.1% (n=1) mostra una posició neutra.  

 

Figura  6 

Nota: llegenda: 1= gens d’acord, 2= poc d’acord, 3= d’acord, 4= bastant d’acord, 5= Molt d’acord. Font: Elaboració pròpia 

 

A la figura 6 s’observa una divisió en la metodologia dels docents, mentre que un 

44,4% (n=4) està bastà o molt d’acord respecte la divisió a l’aula dels alumnes en 

petits grups homogenis un altre 44.4% (n=4) mostra una postura neutre i només un 

11.1% (n=1) es pronuncia en estar poc d’acord. 
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Figura  7 

  

 

 

 

 

 

 

Nota: llegenda: 1= gens d’acord, 2= poc d’acord, 3= d’acord, 4= bastant d’acord, 5= Molt d’acord. Font: Elaboració pròpia  

 

Quan es pregunta per la rellevància dels grups interactius al centre, la figura 7 mostra 

que l’11,1%  (n=1) no hi està d’acord amb aquesta afirmació, en canvi el 22,2% (n=2), 

el 33,3% (n=3) i el 33,3% (n=3) estan d’acord, bastant d’acord i molt d’acord amb 

aquesta afirmació.  

 

Figura  8 

Nota: llegenda: 1= gens d’acord, 2= poc d’acord, 3= d’acord, 4= bastant d’acord, 5= Molt d’acord. Font: Elaboració pròpia  

 

Segons la figura 8, el 100% (n=9) del professorat és mostra d’acord amb l’afirmació 

de què els grups interactius faciliten que tot l’alumnat, siguin o no del SIEI, puguin fer 
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les mateixes tasques a l’aula. El 33,3% (n=3) es mostra d’acord, el 44,4% (n=4) 

bastant d’acord i el 22,2% (n=2) molt d’acord.  

 

Figura  9 

Nota: llegenda: 1= gens d’acord, 2= poc d’acord, 3= d’acord, 4= bastant d’acord, 5= Molt d’acord. Font: Elaboració pròpia  

 

Tot i tenir poc alumnat, a la figura 9 es pot veure que el 77,7% (n=7) afirma estar 

molt d’acord amb què sovint no pot atendre a tothom. El 22,2% (n=2) hi està 

d’acord.  

 

Figura  10 

Nota: 

llegenda: 1= gens d’acord, 2= poc d’acord, 3= d’acord, 4= bastant d’acord, 5= Molt d’acord. Font: Elaboració pròpia  
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Figura  11 

Nota: llegenda: 1= gens d’acord, 2= poc d’acord, 3= d’acord, 4= bastant d’acord, 5= Molt d’acord. Font: Elaboració pròpia  

 

Tal i com es mostra a la figura 10, el 100% (n=9) del professorat afirma que necessita 

més estones de coordinació entre els docents i els codocents. El 44,4% (n=4) de les 

persones enquestades està gens d’acord amb l’afirmació dediquem estones de 

coordinació entre docents i codocents, i el 55,5% (n=5) poc d’acord. La coordinació 

entre docents i codocents, tal i com reflexa la figura 11, és prioritària per al 100% (n=9) 

dels enquestats, quedant distribuïts de la següent manera: l’11,1% (n=1) està d’acord, 

el 22,2% (n=2)  bastant d’acord i el 66,7% (n=6) molt d’acord.  
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Figura  12 

Nota: llegenda: 1= gens d’acord, 2= poc d’acord, 3= d’acord, 4= bastant d’acord, 5= Molt d’acord. Font: Elaboració pròpia  

 

Figura  13 

Nota: llegenda: 1= gens d’acord, 2= poc d’acord, 3= d’acord, 4= bastant d’acord, 5= Molt d’acord. Font: Elaboració pròpia  

 

La figura 12 mostra que l’equip docent està d’acord, majoritàriament, en un 55,6%, 

(n= 5) en que està cohesionat i això li dona confiança per a fer les classes i que el 

22,2% (n=2) està poc d’acord, i l’11.1%  (n=1) està bastant d’acord i molt d’acord. 

Finalment, a la Figura 13, es pot veure com el 100% (n=9) de l’equip opina que 

necessita més espais de coordinació.  
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Análisi de l’objectiu específic 3  

El tercer objectiu específic plantejat va ser: 

O.E.3- Copsar les oportunitats i les amenaces del model del SIEI integrat a l’aula 

ordinària. 

Per a la seva anàlisi s'han tingut en compte els ítems del qüestionari (annex TAL) que 

es detallen a la taula 8 

 
Taula 6 

Ítems per a analizar l’O.E.3.  

Instrument Ítems 

Enquesta a l’equip docent22 1, 3, 4, 5 6, 7, 8, 9, 10, 11, 12 

 

Nota: Elaboració pròpia 

 

 

Figura  14 

 
Nota: llegenda: 1= gens d’acord, 2= poc d’acord, 3= d’acord, 4= bastant d’acord, 5= Molt d’acord. Font: Elaboració pròpia  

 
22 Veure Annexes 7 i 8  
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Figura  15 

 

Nota: llegenda: 1= gens d’acord, 2= poc d’acord, 3= d’acord, 4= bastant d’acord, 5= Molt d’acord. Font: Elaboració pròpia  

 

El professorat de secundària, segons la Figura 14, ha respost a l’afirmació sobre si es 

tenen prou recursos externs per a realitzar diferents projectes, que majoritàriament 

està d’acord. El 1,11% (n=1) està d’acord, el 55,5% (n=5) està bastant d’acord i 

l’11,1% (n=1) està molt d’acord. En canvi el 22,2% (n=2) està poc d’acord.  

Per una altra banda, tal i com es mostra en la Figura 15, el 33,3% (n=3) està d’acord 

amb què aquest recursos responen a la realitat del centre, el 44,4% (n=4) està bastant 

d’acord i el 1,11%  (n=1) està molt d’acord. En canvi, l’11,1% (n=1) està poc d’acord 

amb aquesta afirmació.  

 

Figura  16 
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Nota: llegenda: 1= gens d’acord, 2= poc d’acord, 3= d’acord, 4= bastant d’acord, 5= Molt d’acord. Font: Elaboració pròpia  

Figura  17 

Nota: llegenda: 1= gens d’acord, 2= poc d’acord, 3= d’acord, 4= bastant d’acord, 5= Molt d’acord. Font: Elaboració pròpia  

 

El 100% (N=9) del professorat enquestat està molt d’acord amb què l’absentisme és 

una dificultat a l’hora de realitzar la tasca docent. Respecte a l’afirmació de si el centre 

disposa d’un projecte de prevenció de l’absentisme, el 55,6% (N=5) està d’acord, el 

22,2% (n=2) està bastant d’acord i el 22,2% (n=2) està molt d’acord. 

 

Figura  18 

 

Nota: llegenda: 1= gens d’acord, 2= poc d’acord, 3= d’acord, 4= bastant d’acord, 5= Molt d’acord. Font: Elaboració pròpia  
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Figura  19 

 

Nota: llegenda: 1= gens d’acord, 2= poc d’acord, 3= d’acord, 4= bastant d’acord, 5= Molt d’acord. Font: Elaboració pròpia  

 

A la figura 18, sobre l’accessibilitat de les famílies a l’hora de tractar les 

problemàtiques que poden tenir els seus fills/es, la majoria opina que són poc 

accessibles, contestant, el 22,2% (n=2) que està gens d’acord, el 55,6% (n=5) poc 

d’acord, l’11,1% (n=1) d’acord i bastant d’acord.  

Per una altra banda, a la figura 19 sobre si es troben amb resistències per part de les 

famílies a l’hora de què l’EAP faci avaluacions psicopedagògiques a l’alumnat, l’11,1% 

(n=1) està gens d’acord, el 22,2% (n=2) està poc d’acord, el 33,3% (n=3) està d’acord, 

el 22,2% (n=2) està bastant d’acord, i el 22,2% (n=2) està molt d’acord, essent la 

majoria del professorat qui afirma trobar-se amb aquestes resistències.  
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Figura  20 

Nota: llegenda: 1= gens d’acord, 2= poc d’acord, 3= d’acord, 4= bastant d’acord, 5= Molt d’acord. Font: Elaboració pròpia  

 

La majoria del professorat afirma rebre suport de l’EAP en algunes situacions, el 

44,4% (n=4) està d’acord i el 33,3% (n=3) està bastant d’acord. En canvi, l’11,1% 

(n=1) està gens d’acord o poc d’acord.  

 

Figura  21 

 

 

Nota: llegenda: 1= gens d’acord, 2= poc d’acord, 3= d’acord, 4= bastant d’acord, 5= Molt d’acord. Font: Elaboració pròpia  
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El 100% (n=9)  del professorat està d’acord amb què els conflictes que poden donar-

se al barri, afecten de forma directa al centre, estant molt d’acord el 77,8% (n=7) del 

professorat i bastant d’acord el 22,2% (n=2). 

 

Figura  22 

Nota: llegenda: 1= gens d’acord, 2= poc d’acord, 3= d’acord, 4= bastant d’acord, 5= Molt d’acord. Font: Elaboració pròpia  

 

Pel que respecta al clima de l’aula, el 55,6% (n=5) està d’acord amb què una part de 

l’alumnat mostra una predisposició positiva a l’hora de millorar el clima de l’aula. En 

canvi, el 22,2% (n=2) està bastant d’acord i el 22,2% (n=2) està poc d’acord amb 

aquesta afirmació.  
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Figura  23 

 

Nota: llegenda: 1= gens d’acord, 2= poc d’acord, 3= d’acord, 4= bastant d’acord, 5= Molt d’acord. Font: Elaboració pròpia  

 

Figura  24 

Nota: llegenda: 1= gens d’acord, 2= poc d’acord, 3= d’acord, 4= bastant d’acord, 5= Molt d’acord. Font: Elaboració pròpia  

 

A la figura 23, sobre si l’alumnat del SIEI es mostra disposat a treballar en petits grups, 

el 66,7% (n=6) està d’acord i l’11,1% (n=1) està bastant i molt d’acord. Per una altra 

banda, l’11,1% (n=1) està poc d’acord amb aquesta afirmació.  

Finalment, sobre la conducta de l’alumnat del SIEI, el 55,6% (n=5) està molt d’acord 

en què presenten una conducta disruptiva a l’aula, el 22,2% (n=2) està bastant d’acord 

i el 22,2% (n=2) està d’acord amb aquesta afirmació.  
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Anàlisi de l’objectiu específic 4  

O.E.4- Conèixer l’opinió de l’equip directiu del centre sobre el SIEI integrat a l’aula 

ordinària.  

 

Taula 7 

Ítems per a l’anàlisi de l’O.E.4 

 

Instrument Preguntes 

Entrevista a l’equip directiu23 2, 5, 6, 7 

 

Nota: font elaboració pròpia 

 

L’entrevista amb el professorat es va realitzar amb l’objectiu de conèixer la seva opinió 

sobre el SIEI integrat a l’aula ordinària.  

A les entrevistes, per a facilitar-ne la seva categorització24, primerament se li ha 

assignat un color a cada membre de l’equip directiu. Seguidament, se li ha assignat 

un color per a cada categoria i subcategoria, i d’aquesta manera s’ha pogut elaborar 

una anàlisi acurada de les respostes. Els ítems que s’han analitzat en profunditat són 

el 2, el 5, el 6 i el 7.  

Color per a cada membre de l'equip directiu: 

 

 

 

 

 

 

23 Veure Annex 7 

24 Veure Annex 8 
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Taula 8 

Llegenda sobre els participants a l’entrevista 

 

Directora 

Cap d’estudis 

Secretària 

Nota: elaboració pròpia 

 

La directora havia estat la psicopedagoga del centre durant uns quants cursos, i 

aquest any és el primer en què és la directora. La secretària era professora de llengua 

catalana, i fa molts anys que exerceix aquest càrrec, i el cap d’estudis ho és des 

d’aquest curs, però fa molts anys que treballa al centre.  

Les categories i subcategories, i els seus colors són aquestes:   

 

Taula 9 

Llegenda sobre les categories i les subcategories de l’entrevista 

 

Història 
 

 
Actualitat 

Resistències 
 

 
Famílies 

Millores 
 

 
Propostes de millora  

Inclusió 
 

 

Nota: elaboració pròpia 
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Per a l’equip directiu el SIEI és un recurs fonamental al centre, tot i que sovint queda 

curt, tot i la dotació extra de personal que suposa tenir aquest recurs. Al centre hi ha 

un percentatge molt elevat d’alumnat amb NESE, i més o menys, un 90% són 

derivades de la situació de vulnerabilitat social i econòmica de l’entorn on viuen.  

El recurs del SIEI permet a l’alumnat participar de les activitats del dia a dia del centre, 

sense exclusió, i dotar a tothom d’un entorn favorable d’aprenentatge i convivència 

que no sigui excloent per a ningú.  

El paper de l’equip directiu en la integració del SIEI dins de l’aula ordinària va ser 

cabdal, ja que el claustre estava dividit sobre què calia fer, i el Decret 150/2017, de 

17 d’octubre, de l’atenció educativa a l’alumnat en el marc d’un sistema educatiu 

inclusiu, no deixava dubte sobre la necessitat de deixar de separar l’alumnat en funció 

de les necessitats que presentava.  

El cap d’estudis, per una banda creu que és millor per a l’alumnat del SIEI estar dins 

de l’aula ordinària i per l’altra pensa que el professorat té moltes dificultats a l’hora de 

la gestió de l’aula, ja que la majoria de l’alumnat que presenta alguna NESE, és de 

caire conductual i dificulta el bon desenvolupament de les classes. 

L’equip directiu també manifesta que la situació pandèmica va accelerar aquest canvi 

de model, ja que el curs passat assistia molt poc alumnat al centre, i això facilitava el 

treball del personal del SIEI i de tot el professorat.  

L’equip directiu veu aquest canvi com a positiu per diferents motius. Primerament 

perquè s’ha deixat d’estigmatitzar a l’alumnat que anava al SIEI segregat, i es 

contribueix a normalitzar la diversitat a dins de l’aula: diferents ritmes i formes 

d’aprendre, tothom està inclòs dins del grup i es nota que l’alumnat del SIEI, tret 

d’algun cas, està més còmode.  

Una altra avantatge, és que històricament, al centre, de tot l’alumnat que estava en 

una aula segregada, ningú es treia l’ESO, no hi havia bons resultats acadèmics. En 

canvi, l’alumnat que estava a l’aula ordinària, tot i tenir NESE, sí que arribava a 

graduar-se. Dins de l’aula, els resultats milloraven considerablement.  

La integració del SIEI a l’aula ordinària ha comportat diverses dificultats. Per una 

banda, són tantes les necessitats que el professorat ha de cobrir, que sovint falta 

personal, ja que moltes d’aquestes NESE desemboquen en conductes disruptives que 

fan difícil el desenvolupament de les activitats.  

Un altre inconvenient amb el que l’equip directiu es troba és amb resistències dins del 

claustre, perquè és més feina, tot i tenir suports, i no tothom es sent còmode treballant-

hi. L’any passat va ser molt més fàcil, degut a la baixa assistència, però amb 

l’assistència d’aquest any, treballar dins l’aula amb tot l’alumnat s’ha complicat una 

mica més.  
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L’equip directiu també veu que aquest any hi ha molta menys demanda de treure 

l’alumnat del SIEI de l’aula ordinparia, ja que el 50% de l’equip docent de secundària 

és nou, i no van viure aquell debat ni la transició que va comportar aquest canvi tan 

important.  

Una altra resistència ve d’una part de l’alumnat, que reclama sortir de l’aula i tenir un 

espai diferenciat de la resta. Són els  les alumnes que han viscut la transició d’estar 

separats fent activitats diferents, normalment més lúdiques, a estar dins de l’aula 

havent de fer les assignatures igual que la resta de companys i companyes.  

Finalment, l’equip directiu veu com una gran avantatge que l’equip docent, tot i ser 

nou, és conscient de la realitat social que existeix al centre i està familiaritzat amb el 

treball amb persones en situació de vulnerabilitat social. 

Les millores que l’equip directiu veu, respecte al SIEI integrat dins de l’aula ordinària, 

és que tot i que la plantilla és molt nova i aquest any es pot considerar de traspàs, hi 

ha hagut una millora de l’assistència de l’alumnat i una millora dels resultats 

acadèmics, ja que l’alumnat que abans estava en una aula diferenciada, ara té més 

referents.  

Caldrien, segons el punt de vista de l’equip directiu, millores de caire organitzatiu, per 

tal de poder ampliar les hores de mentories del personal del SIEI, i des de les 

formacions, aconseguir que tot el claustre es senti responsable de tot l’alumnat, siguin 

del SIEI o no, cosa que s’ha començat a fer aquest curs.  

   

Anàlisi DAFO i CAME25  

En el cas del centre on es realitza l’estudi, les amenaces són molt complicades de 

pal·liar i afrontar, ja que els conflictes que es donen al barri solen ser de caire profund, 

donada la situació de vulnerabilitat social i econòmica. En una altra ordre d’amenaces 

per al centre, amb les famílies, es busquen estratègies per a poder valorar les 

necessitats dels seus fills i filles, i per això se li dona molta rellevància a les tutories, 

tot i que la majoria de famílies ofereixen resistències.  

Pel que fa a l’absentisme, es procura fer arribar el missatge de què l'accés a l’educació 

és important per al desenvolupament dels infants i els joves, que graduar-se de l’ESO 

els dona l’oportunitat d’escollir, en un futur, quin camí volen emprendre. Tot i així, la 

pandèmia ha fet molt mal al centre, i l'assistència, que ja era baixa, ara a més a més, 

és més oscil·lant i variant. Per tant, es fa molt complicat adoptar una estratègia 

defensiva davant de les amenaces del centre i poder afrontar-les. 

 
25 Veure annex 6  
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Per això, una de les accions que el centre té al seu abast, i que podria contribuir a 

pal·liar les amenaces, seria la de tornar a reprendre les activitats amb les famílies 

pròpies de la Comunitat d’Aprenentatge, com les assemblees i el voluntariat, ja que 

amb la pandèmia van quedar en un segon terme, i encara no s’han pogut reprendre.  

Pel que fa a les debilitats del centre, també són molt complicades de corregir, ja que 

la complexitat de l’alumnat i de la seva realitat social, fa que la diversitat existent, 

pugui passar fàcilment de fortalesa a debilitat. Les resistències d’una part del 

professorat sobre que l’alumnat de la SIEI estigui a l’aula ordinària, amb una estratègia  

de reorientació, es podria pal·liar, amb el temps, si per part de la CAD i del personal 

de la SIEI es transmet el missatge de què tot l’alumnat és responsabilitat de tot el 

professorat i de la necessitat d’aconseguir que tothom estigui a l’aula i pugui sentir-se 

inclòs en les tasques del dia a dia.  

Tant les oportunitats com les fortaleses, caldria mantenir-les i aprofitar-les per al bé 

de l’alumnat, ja que és un centre que disposa de molts recursos que permeten la 

implementació de mesures universals de les que se'n beneficiaria tot l’alumnat, 

independentment de si forma part de la SIEI o no.  
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Taula 10 

Matriu CAME 

FORTALESES • Dotar d’espais a l’equip docent per a poder 
mantenir la conscienciació de que són un equip 
cohesionat.  

• Reforçar la idea de què l’alumnat de la SIEI 
millora el seu rendiment quan està amb la resta 
dels companys i companyes.  

• Apostar per les accions educatives d’èxit com 
els grups interactius. 

DEBILITATS • Treballar en propostes imaginatives que 
permetin atendre la diversitat al màxim possible.  

• Formar al professorat per què s’arribi a una idea 
consensuada sobre la inclusió i la igualtat 
d’oportunitats.  

• Fer propostes de millores organitzatives, per 
aquest curs si és possible, però sobretot de cara 
a cursos propers, i millorar així la coordinació 
entre docents.  

OPORTUNITATS • Aprofitar al màxim els recursos externs de que 
disposa el centre.  

AMENACES • Potenciar la Comunitat d’aprenentatge per tal de 
millorar la relació amb les famílies i l’assistència 
de l’alumnat.  

 

Nota: elaboració pròpia  

  



 

 

50 

 

8. Discussió, conclusions i suggeriments 

8.1. Discussió 

Durant el procés de recerca, s’han pogut extreure dades i analitzar-les per tal d’obtenir 

informació relacionada amb el SIEI integrat a l’aula ordinària, en un centre de màxima 

complexitat. La discussió d'aquestes dades en permeten arribar a una sèrie de 

conclusions relacionades amb els objectius de la investigació, que es detallaran en el 

següent apartat.  

9.1.1. Discussió segons les preguntes plantejades a l’inici de l’estudi 

A l’inici de l’estudi, es van plantejar unes preguntes sobre com s’estava vivint al centre 

que el SIEI estigués integrat a l’aula ordinària. D’una banda, es plantejava si l’alumnat 

que havia conegut el SIEI en una aula diferenciada, hereu de l’antiga USEE, estava 

preparat per a estar totes les hores lectives a l’aula ordinària. El treball individualitzat, 

i fora de l’aula és reclamat per aquest alumnat, que els agrada la calma i tenir a prop 

a una persona adulta. A més a més, com les activitats que es realitzaven a la USEE 

(després SIEI), eren més lúdiques, manifesten que les prefereixen abans que estar a 

l’aula fent les assignatures del currículum.  

La següent pregunta que es va plantejar per a l’estudi era si el professorat havia pres 

consciència de les dificultats que presenta l’alumnat i si prenien mesures a l’aula. Val 

a dir, que en el qüestionari que se li va passar al professorat, tothom admetia que el 

centre tenia un alumnat divers i complex, però la sensació dels docents, era la de no 

arribar a atendre totes les necessitats, degut a la complexitat i a la manca de 

coordinació entre docents. A més a més, existeixen algunes resistències, ja que hi ha 

docents que es senten més còmodes a l’hora de treballar, si l’alumnat del SIEI està 

en una altra aula fent altres tasques.  

La darrera pregunta de l’estudi pretenia conèixer si tot el professorat estava d’acord 

amb la inclusió total de l’alumnat amb NESE dins de l’aula ordinària, i tal i com va 

quedar reflectit al qüestionari, no tothom estava d’acord. Hi ha una part petita de 

l’equip docent que creu que l’alumnat del SIEI estaria millor atès en una aula 

diferenciada. En les entrevistes, també veiem aquesta diferència d’opinió a l’equip 

directiu, ja que dues persones opinen que tot l’alumnat ha d’estar a dins de l’aula, i 

una altre membre pensa que un equilibri entre estar dins i fora de l’aula podria ser 

beneficiós. La coordinadora pedagògica, pensa que l’alumnat amb NESE funciona 

millor si està separat de la resta, perquè com la majoria de necessitats són 

conductuals, faciliten la gestió de l’aula, tot i que li agradaria que no fos així.  
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9.1.2. Discussió en relació als objectius 

A continuació, es passa a concloure sobre cadascun dels objectius específics i el 

general.  

En relació a l’O.E.1- Descriure el model del SIEI del centre on es realitza la 

investigació 

Segons les dades obtingudes, el model del SIEI al centre és que està 100% integrat 

a l’aula ordinària. Tot i algunes resistències, l’aposta del centre és la d'incloure el 

recurs a dins de l’aula ordinària, i que tot l’alumnat sigui partícip del dia a dia del 

centre, en tots els sentits. A més, tal i com va dir la directora a l’entrevista, el Decret 

150/2017 de 17 d’octubre, de l’atenció de l’alumnat en el marc d’un sistema educatiu 

inclusiu (Generalitat de Catalunya. Departament d’Ensenyament, 2017), deixa ben 

clar que el SIEI no és un aula, sinó un recurs extra, amb el que es doten les escoles, 

per atendre la diversitat i incloure tot l’alumnat a les aules ordinàries.  

Per tant, al centre es fa una clara aposta per a la inclusió de tothom, siguin quines 

siguin les seves necessitats, però encara és necessari resoldre alguns aspectes, com 

la corresponsabilització respecte de l’alumnat amb NESE per part de tot el 

professorat.   

 

En relació a l’O.E.2- Analitzar les fortaleses i les debilitats del SIEI integrat a l’aula 
ordinària en el centre on es duu a terme la investigació.  

 

Pel que fa a les debilitats es destaquen les següents: 

Hi ha docents que preferirien i que es sentirien més còmodes si l’alumnat del SIEI 

estigués en una aula diferenciada, tot i que d’altres membres de l’equip docent també 

ho veuen així, prefereixen un model mixt, que segons la seva opinió, seria el més just 

per a tothom. No hi ha una posició del tot clara, ja que l’equip docent coneix quina és 

la normativa respecte a la inclusió, però encara costa, en alguns sectors de l’equip, 

fer el canvi de mirada: ja no adaptem les persones a l’entorn, sinó que adaptem 

l’entorn a les persones.  

Tal i com es reflexa en les entrevistes i en el qüestionari, tot el professorat vol que 

l'alumnat del SIEI tingui els recursos necessaris per a poder desenvolupar-se en 

l’aprenentatge a l’escola, però molt pocs expliciten que la corresponsabilització a 

l’hora d’atendre les NESE que presenten és un element clau. Per això, tal i com 

explica la directora, aquest curs s’està duent a terme una formació per a tot el 

professorat, també de primària, per iniciar aquest procés de conscienciació sobre les 

NESE i la responsabilitat que ha d’assumir cadascú.  
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Una altra debilitat detectada és la manca d’espais per a les coordinacions entre el 

professorat i/o els codocents. És unànime la demanda que es fa per aconseguir una 

millor organització que permeti desplegar totes les potencialitats de la codocència, 

així com poder treballar els diferents casos d’alumnat amb NESE. Cal que l’equip 

docent treballi en diferents propostes de millora a nivell per tal d’organitzar el temps 

d’una manera diferent.  

 

Pel que fa a les fortaleses es destaquen les següents: 

El professorat és conscient de que la diversitat a dins de l’aula és una font de riquesa, 

i probablement, quan manifesten opinions sobre la necessitat de tenir una aula 

diferenciada, es deu a que no es sap ben bé com actuar amb l'alumne del SIEI, perquè 

fins fa molt poc temps, hi havia una persona que s’encarregava en exclusiva d’ells. 

Per això en les entrevistes s’assenyalava la necessitat de que tot el claustre es formi, 

i així, aconseguir tenir més seguretat a l’hora de poder atendre la diversitat dins de 

l’aula ordinària.  

Una altra fortalesa que es va identificar va ser que el conjunt del professorat creu que 

estan cohesionats com a equip, i aquesta percepció és molt rellevant, ja que davant 

de la incertesa diària sobre com afrontar les situacions que sorgeixen a l’aula, aquest 

sentiment de confiança vers l’altre fa que, encara que sigui de forma informal, es pugui 

parlar sobre allò què passa i es puguin anar pactant millores. Seria important 

aconseguir sistematitzar i organitzar com es pacten aquestes millores i com es 

traspassen a la resta de l’equip les diferents actuacions i estratègies que funcionen a 

les aules, compartint pràctiques i coneixement.  

 

En relació a l’ O.E.3- Copsar les oportunitats i les amenaces del model de SIEI integrat 
a l’aula ordinària. 

 

Pel que fa a les amenaces del centre es destaquen les següents:  

Les amenaces venen sobretot de l’entorn on es troba el centre. Com ja s’ha explicat 

anteriorment, és un centre en el que el seu alumnat és 100% gitano, i viuen en la 

mateixa zona del barri. Les famílies, tal i com es reflexa en el qüestionari i en les 

entrevistes, no són accessibles i sovint rebutgen la intervenció de professionals amb 

els seus fills i filles, ho veuen com quelcom que els fa avergonyir, per això, qui 

accedeix, ho fa en secret.  

Aquesta idiosincràsia fa que l’absentisme sigui el principal problema del centre. Degut 

a l’assistència oscil·lant, hi ha alumnes que presenten llacunes en el seu 

aprenentatge, sobretot en lectura i comprensió lectora, fet que dificulta l’adquisició de 
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nous coneixements, especialment, a partir de 3r de primària, però sobretot a 

secundària. Aquesta opinió és unànime en tot el professorat i en l'equip directiu i la 

coordinadora pedagògica.  

Una altra dificultat que es deriva de la baixa l’assistència, és la de idear un pla de 

treball amb l'alumnat amb NESE, ja que mai es sap quan anirà a l’institut i quan no. 

De fet, sovint deixen de venir, ja que tenen dificultats d’aprenentatge i els suposa un 

sobreesforç, i per tant no acaben d’adquirir certs hàbits de conducta i d’estudi. Per 

tant, tal i com explica la coordinadora pedagògica, les necessitats es detecten 

relativament ràpid, el problema està en treballar amb elles.  

 

Pel que fa a les oportunitats es destaquen:  

Malgrat tot, el centre disposa de molts recursos externs, com l’educació amb gossos, 

la seva participació al projecte TREVA d’educació emocional, el Programa de Trastorn 

de la Conducta, un reforç d’anglès i de romanó, una promotora escolar, l’EAP… per 

tant, amb tots aquests recursos, i una organització millorada, es podria atendre la 

diversitat de l’alumnat dins de l’aula, però una part del professorat, fins que no han fet 

el qüestionari, no n’era conscient de tots els recursos que es tenen a l’abast del centre.  

Per tot això, una acció que seria d’especial rellevància, donat que el centre és una 

Comunitat d’Aprenentatge, seria reprendre les activitats que li són pròpies, i que a 

causa de la pandèmia, s’han perdut. Serien aquelles activitats que es fan més obertes, 

reconduir i potenciar el voluntariat, recuperar les assemblees de famílies... Que tot i 

que ja eren costoses de dur a terme, van quedar truncades en un moment molt inicial, 

i no es va poder crear la nova cultura a la que aspirava el centre.  

 

En relació a l’ O.E.4- Conèixer l’opinió de l’equip directiu del centre sobre el SIEI 
integrat a l’aula ordinària.  

En les entrevistes que es van realitzar, l’equip directiu va deixar molt clara la seva 

postura al respecte: havia costat molt aconseguir que l’alumnat del SIEI estigués a 

l’aula ordinària i així havia de seguir sent. Però donaven motius diferents.  

Es veia amb bons ulls aquest canvi, perquè ja no hi havia alumnat estigmatitzat al 

centre pel fet d’assistir a una altra aula a fer activitats diferents. Tot i que es reconeixia 

que el professorat havia de fer un sobreesforç per tal de poder gestionar l’aula, donat 

que la majoria de NESE són de caire conductual.  

El resultats acadèmics també han estat un argument de pes per part de l’equip 

directiu, ja que quan l’alumnat amb NESE està a l’aula, fent les mateixes activitats que 

la resta d’estudiants, encara que sigui amb reforç o adaptacions, té més possibilitats 
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de graduar-se, ja que en tota la història del centre, cap alumne o alumna que ha estat 

en una aula diferenciada ha aconseguit graduar-se de l’ESO.  

Per tant, la inclusió de tot l’alumnat a l’aula ordinària és una manera efectiva, i que 

dona bons resultats, de garantir la igualtat d’oportunitats, fet que en un centre de 

màxima complexitat ha de ser prioritari, ja que a nivell social parteixen d’una situació 

de vulnerabilitat.  

 

En relació a l’O.G. Identificar els avantatges i inconvenients d'implementar el SIEI dins 
l'aula ordinària en un centre de màxima complexitat. 

Pel que fa a l’objectiu general, s’ha pogut assolir, donat que tant el professorat com 

l’equip directiu i la coordinadora pedagògica van ser molt oberts a l’hora de respondre 

les preguntes.  

Com es veu reflectit en la Taula 1226, s’han identificat més avantatges que 

inconvenients. Els avantatges són sobretot per l’alumnat, el principal beneficiari del 

sistema educatiu, que veu, quan està inclòs a l’aula i participa amb normalitat de les 

activitats del centre, com augmenten les seves possibilitats d’acreditar l’ESO i de 

formar part de la societat de manera activa. Una altra de les avantatges és que si 

estan a l’aula amb la resta de l’alumnat, ja no hi ha espai per a l’estigmatització, que 

anys enrere, es donava en alguns casos.  

Els inconvenients, principalment, recauen en el professorat, que sovint necessita 

ajuda per poder preparar materials, les classes, o elaborar estratègies per a poder 

mantenir a l’alumnat amb NESE dins de l’aula. Sovint, tal i com es veu a la Taula 12, 

en el centre on s’ha realitzat la investigació, la majoria de casos amb NESE són 

derivats de la situació de vulnerabilitat social, i per tant, existeixen greus trastorns de 

la conducta. Aquest fet dificulta molt el desenvolupament normal de la classe, ja que 

hi ha moltes conductes disruptives que cal anar apaivagant. 

Per tot això, la formació del professorat és important, cosa que s’està duent a terme 

aquest curs, amb l’objectiu de poder consensuar la mirada que es té respecte de la 

inclusió i poder, així, millorar la tasca docent i la gestió de l’aula.  

 

En relació al marc teòric 

En relació al marc teòric, els resultats de l’estudi reforcen la idea de què la inclusió ha 

de servir per a que totes les persones trobin el seu lloc just a la societat (Touhami, 

2020), i puguin desplegar-se en tots els àmbits: acadèmica, laboral, afectiu i social.  

 
26 Veure Annex 10 
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Les resistències que presenta una part del professorat no són diferents de les que es 

poden trobar en altres centres, tal i com es reflexa en l’informe del Síndic de Greuges 

(2021), L’educació inclusiva a Catalunya, en el que s’exposa aquesta problemàtica.  

És important que el professorat vegi a l'alumnat com un tot, des de les emocions a la 

corporeïtat, i així es podran incloure a totes les persones dins de l’aula, i podran deixar 

els seus cossos ser (Pallarès et al., 2016), formant part de qui són, i d’aquesta 

manera, se’ls podrà acompanyar en el seu aprenentatge de forma més efectiva.  

En el centre, tal i com s’ha explicat abans, una part important de l’alumnat presenta 

NESE, amb o sense informe de l’EAP, i molt sovint deriven en conductes disruptives. 

Per tal de poder disminuir aquestes conductes, cal també, fer un treball amb l’alumnat 

que no presenta aquestes conductes, però que les tolera i les accepta, esdevenint 

còmplices de la violència simbòlica que s’exerceix a l’aula. (Bourdieu, 2015) 

És important que el professorat aprengui a utilitzar aquesta idea de corporeïtat al seu 

favor, abandonant la idea preconcebuda de que la inclusió només afecta a una part 

de l’alumnat, i aprofitar la diversitat corporal a l’aula per treballar aquesta idea, des de 

desmuntar falsos mites sobre el poble gitano i les seves costums, com l’acceptació 

de nois i noies en igualtat. (Huerta 2021) 

Les mesures universals que es duen a terme al centre cal potenciar-les al màxim, per 

tal de que el professorat tingui la sensació de què es poden arribar a més alumnat del 

que creuen, i així agafar les regnes de les seves accions com a docents.  

La codocència, tot i que la majoria del professorat la veu com una eina molt potent, 

perd potencialitats perquè no hi ha espais de coordinació, però a més de poder 

esdevenir un reforç per a l’alumnat amb NESE a dins de l’aula, també ho pot ser per 

la resta de l’alumnat (Mas et al., 2018), i com un canvi de paradigma, pel que fa a 

l’entorn laboral dels i les docents, ja que és una oportunitat d’aprenentatge i de millora 

constants. (Castillo & Ortí, 2021) 

Una altra de les mesures universals que es duen a terme són les mentories, que 

podrien millorar substancialment si s’aconseguissin sistematitzar una mica, i tal i com 

apuntava l’equip docent en l’entrevista, el personal del SIEI disposés de més hores, 

per tal de poder fer un seguiment més individualitzat a tot l’alumnat del centre.  

Tant el programa TREVA com l’educació assistida amb gossos, formen part del 

projecte d’educació emocional que està duent a terme el centre. Tal i com explica la 

coordinadora pedagògica en la seva entrevista, s’espera que en pocs cursos es vegin 

els efectes positius d’aquestes pràctiques, ja que, actualment, l’alumnat de l’ESO no 

hi està avesat, però si el de primària. És una mesura universal que la coordinadora 

pedagògica veu important, a l’hora de poder implementar un model de SIEI totalment 

integrat a l’aula ordinària amb èxit.  
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Finalment, el que s’explicita en la matriu CAME27, per tal de poder pal·liar, sobretot 

les amenaces, cal seguir implementant i potenciant les actuacions educatives d’èxit 

que li són pròpies a la Comunitat d’aprenentatge, des de les tertúlies literàries 

dialògiques, als grups interactius, les assemblees...  

Per tot això, el centre en el que s’ha realitzat l’estudi, té un model de SIEI integrat dins 

de l’aula ordinària, que contribueix així a normalitzar la diversitat i a la millora del 

rendiment acadèmic del seu alumnat, garantint la igualtat d’oportunitats per a tothom.  

 

8.2. Conclusions 

A continuació s’exposen les conclusions de l’estudi:  

Respecte de les preguntes inicials:  

• Una part de l’alumnat que abans estava a l’aula diferenciada, reclama el seu 

espai, sobretot perquè li agradaven més les activitats que s’hi feien, de caire 

més lúdic.  

• El professorat admet no arribar a atendre tota la diversitat del centre, i reclama 

la necessitat de més hores de coordinació.  

• Una petita part de l’equip docent pensa que l’alumnat amb NESE estaria millor 

en una aula diferenciada.  

 

Respecte dels objectius 

O.E.1. Descriure el model del SIEI del centre on es realitza la investigació. 

• El model del SIEI al centre és integrat plenament a l’aula ordinària i és l’aposta 

de l’equip directiu.  

• Es destaquen com avantatges del model que: 

• Tot l’alumnat se sent inclòs. 

• Tot el professorat entén que cal que l’alumnat amb NESE estigui completament 

inclòs dins l’aula ordinària, i ningú no s’hi oposa. 

• Afavoreix l’aprenentatge d’aquell alumnat més desfavorit 

• Suposa que no s’estigmatitzi  l'alumnat amb NESE 

Es destaquen com a inconvenients: 

• És més complex preparar les classes i sovint el professorat necessita ajuda 
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• L'alumnat del centre sovint presenten NESE relacionades amb trastorns de la 

conducta i això dificulta molt el desenvolupament de la classe 

• Falta de formació de l’equip docent 

• Falta de espais temporals per coordinar-se i compartir. 

 

O.E.2- Analitzar les fortaleses i les debilitats del SIEI integrat a l’aula ordinària 
en el centre on es duu a terme la investigació.  

Pel que fa a les fortaleses 

• L’equip docent és conscient de les dificultats que representa el SIEI integrat a 

l’aula, però també veu els beneficis a llarg termini per a l’alumnat.  

• Existeix cohesió de l’equip docent.  

• El professorat pensa que l'alumnat del SIEI aporta diversitat a l’aula i ho veu 

com un fet positiu.  

• Els grups interactius tenen molta rellevància i permeten que tot l’alumnat pugui 

fer les mateixes tasques, 

• La coordinació entre docents és prioritària. 

• L’alumnat millora el seu aprenentatge quan treballa en grups heterogenis, 

independentment de si forma part de la SIEI o no. 

• Hi ha pocs alumnes a les aules 

• Es fa codocència 

 

Pel que fa a les debilitats 

• El centre és complex i no es pot atendre tota la diversitat que hi ha. 

• Hi ha docents que prefereixen dividir a l’alumnat en grups homogenis.  

• Calen més estones de coordinació entre docents.  

• Força professorat pensa que es pot treballar millor si l’alumnat del SIEI està 

una aula diferenciada. 

 

O.E.3- Copsar les oportunitats i les amenaces del model de SIEI integrat a l’aula 

ordinària. 

Pel que fa a les oportunitats 

• El centre compta amb recursos externs que pot aprofitar per poder treballar la 

inclusió de tot l’alumnat a dins de l’aula. 

• Participa en el projecte TREVA d’educació emocional.  

• Es realitza una activitat d’educació amb gossos.  

• Hi ha la figura d’una promotora escolar gitana.  
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Pel que fa a les amenaces 

• Absentisme lligat a la situació familiar i social 

• La situació de pandèmia 

• El poc valor que donen algunes famílies al fet d’aprendre 

• Les creences de les famílies sobre els informes de valoració de les NESE 

• La situació de vulnerabilitat social que pateix el barri 

 

O.E.4- Conèixer l’opinió de l’equip directiu del centre sobre el SIEI integrat a 
l’aula ordinària.  

• L’equip directiu, majoritàriament, aposta pel model actual: el SIEI integrat a 

l’aula ordinària, Tot i que no hi ha un acord absolut entre ells.   

• La inclusió de tot l’alumnat a l’aula ordinària ha contribuït a que desaparegui 

l’estigmatització.  

• Amb el SIEI a l’aula i la inclusió de tot l’alumnat a l’aula ordinària, s’espera que 

els resultats acadèmics de l’alumnat amb NESE millori de forma significativa.  

 

O.G. Identificar els avantatges i inconvenients d'implementar el SIEI dins l'aula 
ordinària en un centre de màxima complexitat. 

• Tot l’alumnat es sent inclòs i s’afavoreix el seu aprenentatge, sobretot d’aquell 

alumnat més desfavorit.  

• El professorat entén que cal que l’alumnat amb NESE estigui dins de l’aula 

ordinària.  

• Amb el model de la SIEI integrada plenament a l’aula ordinària s’elimina 

l’estigmatització a la que estava sotmès una part de l’alumnat.  

• El professorat detecta que té més dificultats a l’hora de preparar les classes i 

que necessita formació.  

• L’alumnat amb NESE, sovint relacionades amb trastorns de la conducta, 

dificulta el desenvolupament de la classe.  

 

8.3. Limitacions, suggeriments i propostes de millora 

A l’hora de realitzar aquesta investigació, han aparegut diverses limitacions que es 

detallen a continuació.  

Primerament, es va voler conèixer l’opinió de l’alumnat respecte a l’atenció a la 

diversitat i la inclusió, però no va ser possible. A causa de la baixa assistència, no es 

van poder obtenir les dades, i per tant, es va haver de modificar part de l’estudi.  
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Una altra limitació important és la dificultat d’accés  a les famílies, per diversos motius. 

Primerament, perquè solen desconfiar de les persones que no coneixen, i costa que 

s’avinguin a parlar. Tenint en compte que bona part del professorat és nou al centre, 

ha estat una barrera, que va fer que no es plantegés analitzar la seva opinió sobre 

l'atenció que reben els seus fills i filles. Aquesta informació, juntament amb la de 

l’alumnat, hagués estat força rellevant per a l’estudi.  

El temps per a dur terme la investigació ha estat molt limitat, fent que el ritme de treball 

fos molt intens. Un estudi d’aquestes característiques requereix de més temps per 

poder recollir més informació. 

Finalment, la situació pandèmica ha dificultat la recollida d’informació, ja que una de 

les entrevistes es va haver de fer durant la baixa laboral de la coordinadora 

pedagògica, que es trobava en confinament a causa de la Covid19.  

Per tot això, com a proposta de millora, allargaria més el temps per a dur a terme el 

TFM, ja que l’estudi que es demana és de molta envergadura. Per una altra banda, la 

realització del mateix, coincideix amb el període d’avaluació del centre, i si fos 

possible, s’hauria de mirar d’evitar, perquè les persones participants de l’estudi tenen 

menys temps i els suposa un esforç extra col·laborar-hi.  

Com a suggeriment m’agradaria proposar que el període del TFM fos una mica més 

llarg, per així poder aprofundir una mica més en la investigació i per a reduir una mica 

la càrrega de treball que suposa fer-lo en tant poc temps.  

 

8.4. Perspectives de futur 

Amb el que es coneix avui dia sobre inclusió i drets humans, i la mirada cada vegada 

més oberta a la diversitat i a les diferents necessitats, els centres educatius poden 

esdevenir un motor de canvi en la societat, per tal de garantir, de forma real i realista, 

la igualtat d’oportunitats de totes les persones, especialment d’aquelles que presenten 

alguna vulnerabilitat.  

Aquest estudi planteja altres dubtes de cara a seguir la recerca en aquest àmbit com 

podria ser fer aquesta investigació extensiva a altres centres d’alta complexitat que 

tinguin també SIEI per poder generalitzar o ampliar-ne les conclusions. 

També es podria fer un estudi longitudinal, durant uns quants anys, per tal de veure 

com evoluciona el model de SIEI que es va implantar al centre el curs 20-21, 

comparant-ne els resultats acadèmics de l’alumnat del SIEI, per tal de comprovar si 

realment hi ha una millora significativa.  
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Amb la Matriu CAME28 que s’ha realitzat, si s’arribessin a implementar alguna de les 

propostes, es podria fer un estudi per veure’n els resultats al cap dels anys. Per 

exemple, si es reprenen les activitats d’èxit educatiu pròpies de la Comunitat 

d’Aprenentatge, i es potencia l’obertura del centre a les famílies, es podria comprovar 

si s’ha aconseguit revertir, a mig termini, la realitat actual.  

Per tant, es podria saber de forma objectiva si s’aconsegueix que les famílies participin 

al centre, des de l’AfA, al voluntariat a dins les aules, i per tant, si millora el rendiment 

acadèmic dels seus fills i filles i si milloren les seves interaccions socials i també 

repercuteix fora del centre.  
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Annexes 

Annex 1.  

Taula 11 

Objectius i instruments de recollida d’informació  

 

OBJECTIU  

GENERAL   

OBJECTIUS  

ESPECÍFICS 

   

INSTRUMENT 

   

ÍTEM  

 
  

    

 

 

 

 

 

Identificar els avantatges i 
inconvenients d'implementar la 
SIEI dins l'aula ordinària en un 
centre de màxima complexitat. 

    

 

    

   

Descriure el model de la SIEI 
del centre on realitzarà la 
invetigació.   

Entrevista amb la 
coordinadora 
pedagògica  

   

3, 4, 5, 
8, 9, 10  

 

  

Analitzar les fortaleses i les 
debilitats de la SIEI integrada a 
l’aula ordinària en el centre on 
realitzarà la investigació 

  

DAFO 

 Enquesta 
al professorat 

   

F: 1, 4, 
5, 6,  

D: 3, 6, 
8, 9, 10, 
11 

 
  

Copsar les oportunitats i les 
amenaces del model de SIEI 
integrada a l’aula ordinària del 
centre on es realitzarà la 
investigació   

DAFO 

Enquesta al 
professorat 

   

O: 1, 3, 
8, 10, 11  

A: 4, 5, 
6, 7, 9, 
12 

  

Conèixer l’opinió de l’equip 
directiu del centre sobre la SIEI 
integrada a l’aula ordinària.  

   

Entrevista amb 
l’equip directiu 

   

2, 5, 6, 7 

 
  

Nota. Elaboració pròpia  
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Annex 2. Llibre de codis  

 
Taula 12 

Llibre de Codis  

ENQUESTA AL PROFESSORAT 

ÍTEM VARIABLE ETIQUETA CODI ETIQUETA DE VALORS 

F1 

Anàlisi de les 

fortaleses i les 

debilitats de la 

SIEI integrada 

a l'aula 

ordinària 

Opinióp 

1 

2 

3 

4 

5 

Gens D'acord 

Poc d'acord 

D'acord 

Bastant d'acord 

Molt d'acord 

F4 Opinióp 

1 

2 

3 

4 

5 

Gens D'acord 

Poc d'acord 

D'acord 

Bastant d'acord 

Molt d'acord 

F5 Opinióp 

1 

2 

3 

4 

5 

Gens D'acord 

Poc d'acord 

D'acord 

Bastant d'acord 

Molt d'acord 

F6 Opinióp 

1 

2 

3 

4 

5 

Gens D'acord 

Poc d'acord 

D'acord 

Bastant d'acord 

Molt d'acord 

D3 Opinióp 

1 

2 

3 

4 

5 

Gens D'acord 

Poc d'acord 

D'acord 

Bastant d'acord 

Molt d'acord 
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D8 Opinióp 

1 

2 

3 

4 

5 

Gens D'acord 

Poc d'acord 

D'acord 

Bastant d'acord 

Molt d'acord 

D9 Opinióp 

1 

2 

3 

4 

5 

Gens D'acord 

Poc d'acord 

D'acord 

Bastant d'acord 

Molt d'acord 

D10 Opinióp 

1 

2 

3 

4 

5 

Gens D'acord 

Poc d'acord 

D'acord 

Bastant d'acord 

Molt d'acord 

D11 Opinióp 

1 

2 

3 

4 

5 

Gens D'acord 

Poc d'acord 

D'acord 

Bastant d'acord 

Molt d'acord 

O1 

Análisi de les 

oportunitats i 

les 

amenaces de 

la SIEI 

integrada a 

l'aula ordinària 

Opinióp 

1 

2 

3 

4 

5 

Gens D'acord 

Poc d'acord 

D'acord 

Bastant d'acord 

Molt d'acord 

O3 Opinióp 

1 

2 

3 

4 

5 

Gens D'acord 

Poc d'acord 

D'acord 

Bastant d'acord 

Molt d'acord 
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O8 Opinióp 

1 

2 

3 

4 

5 

Gens D'acord 

Poc d'acord 

D'acord 

Bastant d'acord 

Molt d'acord 

O10 Opinióp 

1 

2 

3 

4 

5 

Gens D'acord 

Poc d'acord 

D'acord 

Bastant d'acord 

Molt d'acord 

O11 Opinióp 

1 

2 

3 

4 

5 

Gens D'acord 

Poc d'acord 

D'acord 

Bastant d'acord 

Molt d'acord 

A4 Opinióp 

1 

2 

3 

4 

5 

Gens D'acord 

Poc d'acord 

D'acord 

Bastant d'acord 

Molt d'acord 

A5 Opinióp 

1 

2 

3 

4 

5 

Gens D'acord 

Poc d'acord 

D'acord 

Bastant d'acord 

Molt d'acord 

A6 Opinióp 

1 

2 

3 

4 

5 

Gens D'acord 

Poc d'acord 

D'acord 

Bastant d'acord 

Molt d'acord 
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A7 Opinióp 

1 

2 

3 

4 

5 

Gens D'acord 

Poc d'acord 

D'acord 

Bastant d'acord 

Molt d'acord 

A9 Opinióp 

1 

2 

3 

4 

5 

Gens D'acord 

Poc d'acord 

D'acord 

Bastant d'acord 

Molt d'acord 

A12 Opinióp 

1 

2 

3 

4 

5 

Gens D'acord 

Poc d'acord 

D'acord 

Bastant d'acord 

Molt d'acord 

I1 Sexe Sexep 

0 

1 

2 

Home 

Dona 

Altres 

I2 Edat Edatp 

0 

1 

2 

3 

4 

20-30 

31-40 

41-50 

51-60 

61-65 

Entrevista a l'equip directiu 

P2 

Opinió de 

l'equip directiu 

sobre la SIEI 

integrada a 

l'aula ordinària 

opinióed 

blau 

rosa 

verd 

Directora 

Cap d'estudis 

Secretària 

P5 opinióed 

blau 

rosa 

verd 

Directora 

Cap d'estudis 

Secretària 
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P6 opinióed 

blau 

rosa 

verd 

Directora 

Cap d'estudis 

Secretària 

P7 opinióed 

blau 

rosa 

verd 

Directora 

Cap d'estudis 

Secretària 

Entrevista a la coordinadora pedagògica 

P3 

Descripció del 

model de la 

SIEI al centre 

opniócp  

Coordinadora pedagògica 

P4 opniócp  

P5 opniócp  

P8 opniócp  

P9 opniócp  

P10 opniócp  

 

Nota. Elaboració pròpia  
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Annex 3. Entrevista a la coordinadora pedagògica:  

 

La coordinadora pedagògica (CP) és la persona del centre que s’encarrega de 

fomentar la formació del claustre, de cercar estratègies educatives adequades per al 

context del centre, coordina la comissió d’atenció a la diversitat (CAD) i la comissió 

social (CS), l’EAP… S’encarrega de dur a terme projectes educatius innovadors que 

contribueixin, d’una banda,  a la millora del rendiment acadèmic de l’alumnat i de 

l’altra, al seu benestar emocional.  

Aquesta entrevista té com a objectiu principal descriure, de forma objectiva, quin és 

el model de SIEI del centre.  

1. Quant de temps fa que ets la coordinadora pedagògica?  

Fa uns 11 anys, el curs següent de ser institut escola.  

2. Amb aquesta experiència, quins canvis, pel que fa a la metodologia del centre, 

has viscut? Podries fer un petit resum de les etapes que ha viscut el centre?  

El canvi més gran va ser la unificació dels claustres, ja que va ser una imposició, i no 

es va viure bé. A nivell metodològic, s’ha intentat que els dos claustres (primària i 

secundària) esdevinguin un, i unificar maneres. Això encara no s’ha aconseguit.  

Es va unificar perquè l'alumnat abandonava a secundària, per tal de que continuessin. 

(primària els bons i secundària els dolents) i secundària havia de venir a primària, i 

per tant, per secundària la pèrdua va ser molt gran, i va marxar molt de professorat.  

L’adolescència és una etapa de moltes dificultats, a primària funcionen, però la gestió 

d’aula, a secundària no funciona i no es respecta. Per tant té un altre estil de gestió 

d’aula, i hi ha un petit salt.  

Des de la posició de coordinadora pedagògica, vaig intentar que es seguís el fil de 

primària a secundària. Es va fer a mates matemàtiques i a llengües, però ha estat 

difícil, i encara no hem trobat una manera que acabi de funcionar, perquè els nens 

canvien molt.  

El fet de convertir-nos en comunitat d'aprenentatge, ha facilitat que s’unís la línia 

pedagògica. Han anat sortint diferències, sobretot del que es vol treballar. Per tant a 

primària es perd una mica el tema de l'ortografia, ja que es prioritza l’expressió escrita 

i la comprensió lectora. A matemàtiques, el que agradava a primària, que era el càlcul 

amb el Quinzet, a secundària l'alumnat no ho volia fer, i es va deixar de fer de forma 

general.  
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Ha estat una tasca difícil, perquè hi ha pocs espais de reflexió per dedicar en el dia a 

dia i poder decidir com fer les coses, i per prioritzar altres coses, ha quedat una mica 

arraconada.  

Algunes resistències a l’hora de fer tertúlies, a primària es va renunciar a fer clàssics, 

però cal entendre que qui hi havia a l'equip directiu de primària, que duia més de 30 

anys.  

La coordinació pedagògica es una figura de secundària, però a primària és la cap 

d’estudis, Tal i com està distribuït el temps, a primària tenen més espais per la reflexió, 

i a secundària, vaig intentar fer el que es feia primària i una mica ha quedat amb 

calçador. Abans teníem dues tardes a la setmana, i ara només una, i com es prioritza 

el treball amb primària, queden pocs espais per secundària.  

3. Quines són les principals dificultats amb que us trobeu al centre per detectar 

les NEE? 

L'assistència és la més important, per tant costa molt fer les exploracions i les 

indagacions. Si ja els coneixes, ho pots saber, però els que venen d’altres centres, 

s’intenta fer un bon traspàs. La dificultat no és detectar-les, sinó treballar-les.  

Tenim molts indicadors, perquè fem moltes proves, per tal de poder anar detectant. 

Et permet fer un cert recorregut, a més del gliffing i les proves de comprensió lectora, 

així mirem de tenir prou pistes.  

El tenim ben clissats, però com l'assistència oscila, costa molt treballar i aconseguir 

que aquest alumnat pugui aprendre.  

4. Les famílies, col·laboren amb el centre quan es detecta que algun alumne/a 

podria tenir algun tipus de necessitat?  

Depèn de les famílies. Si les necessitats són escolars, en els aprenentatges, no hi ha 

problema. Per una altra banda, quan les necessitats són conductuals, hi ha molta por 

a anar al psicòleg, perque “es de locos” i s’escuden amb que son nens, i no volen 

treballar-ho. Per tant, alumnat que hauria de fer algun tipus de teràpia, no l’està fent.  

Allò que es veu, si que es pot treballar, però lo que és més intern costa molt.  

Quan ofereixo reforç escolar, ho accepten, però el coach (no li diem psicòleg, perquè 

així és més acceptat per les famílies) costa molt més.  

5. Com influeix l’entorn del centre en les NEE? 

Molt. Tot el que passa fora, es reflexa dins. Les famílies ho valoren, però no 

acompanyen el procés, no fan la seva part: no fan seguiment dels deures, no 

pregunten… Volen el títol de la ESO, però no ajuden.  
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No son conscients de l’acompanyament que necessiten. Faltaria una escola de pares. 

Només es preocupen de la criança i de l’educació a casa, però no de l’educació més 

formal. No ho han viscut, i per tant, no ho faciliten.  

A més no tenen rutines a casa, molts no tenen feina, la por, les amenaces… no ajuden 

a que els nens tinguin calma i tinguin curiositat, ja que sempre viuen en estat d’alerta.  

6. Al llarg de la història del centre, com han canviat els suports que rep l’alumnat 

amb NEE?  

En aquest centre hi ha pocs alumnes, i s’ha fet molt el recurs de treurel’s de l’aula, 

perquè sempre hem fet codocència. Aleshores, més personal no calia, a més el 

decalaix de nens que venien i que no venien, tenia sentit.  

A l’institut anterior, tenien aula d’acollida, però no estic tant segura. Hi havia recursos, 

i el psicopedagog si que els treia. 

La pandèmia sobretot, ha estat l’excusa per apostar per la inclusió, perquè sempre hi 

havia una aula pels casos més conductuals. La USEE potser va ser el segon any de 

constituir-se com a institut escola.  

L'alumnat es contagien els uns dels altres, la variant conductual, l’ha marcat molt, i es 

segueixen els uns als altres. Costa que respectin, que s’esperin… i per això sempre 

ha funcionat millor poder separar-los.  

En aquest centre, no s’ha estigmatitzat a l’alumnat que sortia de l’aula, potser perquè 

són família, però això aquí no es dona, no se sentien burles per aquest fet. Hem tingut 

alumnes que a l’ESO, no sabien escriure el seu nom, i ningú els ha dit res. Penso que 

és un punt a favor.  

7. Com funcionava la SIEI quan estava en una aula diferenciada?  

La SIEI no estava oberta totes les hores del centre, encara que sortien de l’aula, 

havien de compartir coses amb la resta de companys. Vam fer diferents maneres de 

funcionar. La primera va ser la primera franja horaria, fer les instrumentals, que cubría 

la SIEI. I després es va fer un projecte, La Volta al món, amb el que es cubria la franja 

horaria de després del pati. Hi havia un grup molt complicat, i la majoria d’alumnat 

eren del mateix grup. Després quan es van haver d’introduir a la resta de l’alumnat, 

es va complicar l’horari i ja no es va poder fer.  

Aleshores es va intentar fer un horari personalitzat, que no fos un horari USEE, sinó 

un horari per a cada alumne. Tot i així no va acabar de funcionar.  

Va passar que l’alumnat de la USEE van deixar de venir, i aleshores vam començar 

a aprofitar la USEE amb altres alumnes, que també ho necessitaven, però oficialment, 

no estaven a la USEE. Aleshores ens vam trobar amb dies que venien molts alumnes 

i dies que no venia ningun.  
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La reflexió sobre treure l’alumne de classe, també es feia, i aleshores es va començar 

a fer el refoç a l’aula per part de la USEE. Possiblement, flexibilizar horaris i 

programacions, podria beneficiar. Potser des d’un projecte, com el de la volta al món, 

per tal d’aglutinar i de motivar.  

Al principi de tot, també vam fer tallers, més manipulatius, no des del contingut, sinó 

fent racons, així anaven canviant, perquè eren activitats més curtes.  

També es treballava, com arribo a la USEE i com surto, també es van estipular feines 

en dos nivells, i així tots tenien les seves fitxes i feines ja programades, i es podien 

fer diferents ritmes, ja que s’intenta adaptar sobre la marxa, quan un alumne no podia 

seguir  

8. Quins avantatges veus a la SIEI integrada a l’aula ordinària?  

9. Quins inconvenients veus a la SIEI integrada a l’aula ordinària?  

10. Quines propostes de millora faries per a la SIEI en el centre?  

Aquestes tres preguntes les voldria respondre juntes, ja que hi ha matissos en totes 

les opcions. Falta el què i el com es fan les classes, ja que en teoria, que estiguin dins 

de l’aula està molt bé, però hauriem de veure com treballar-ho a dins de classe, 

perquè no ens acabem d’ensortir i funcionava millor, sota el meu parer, quan els 

separavem, encara que fos una estona.  

Com a propostes de millora:  

- Comunicació entre professorat i SIEI 

- Espais de comunicació i intercanvi i de reflexió. Calen hores per trobar-nos i 

debatre.  

- Parlar amb el professorat què fa les assignatures.  

- Pensar en el dia a dia, i veure a la classe. Millorar i adaptar els materials i 

col·laborar amb el professorat.  

El crèdit de síntesi sol funcionar, i potser ens hauriem de moure per aquí, però com 

no venen, potser es perden. Aleshores, com el crèdit de síntesi dura menys temps 

que un projecte, venen més i es pot treballar molt millor, tot i que sempre hi ha alumnes 

ni amb això.  

Sobretot cal que vinguin i motivar-los, ja que alguns no tenen curiositat ni interès…  

Tot el tema emocional és important, esperem que treballant-ho des de petits, poguem 

veure canvis en un futur.  
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Annex 4. Matriu de categorització i resum de l’entrevista a la 

coordinadora pedagògica 

 

Figura  25 

Matriu de categorització Entrevista Coordinadora pedagògica 

 

Categoria 
Subcatego
ria 

Entrevista 

 

 

Context 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Història  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Entrevista a la coordinadora pedagògica 

1. Quant de temps fa que ets la coordinadora 
pedagògica?  

Fa uns 11 anys, el curs següent de ser institut escola.  

2. Amb aquesta experiència, quins canvis, pel que 
fa a la metodologia del centre, has viscut? Podries 
fer un petit resum de les etapes que ha viscut el 
centre?  

El canvi més gran va ser la unificació dels claustres, ja 
que va ser una imposició, i no es va viure bé. A nivell 
metodològic, s’ha intentat que els dos claustres (primària 
i secundària) esdevinguin un, i unificar maneres. Això 
encara no s’ha aconseguit.  

Es va unificar perquè l'alumnat abandonava a secundària, 
per tal de que continuessin. (primària els bons i 
secundària els dolents) i secundària havia de venir a 
primària, i per tant, per secundària la pèrdua va ser molt 
gran, i va marxar molt de professorat.  

L’adolescència és una etapa de moltes dificultats, a 
primària funcionen, però la gestió d’aula, a secundària no 
funciona i no es respecta. Per tant té un altre estil de 
gestió d’aula, i hi ha un petit salt.  

Des de la posició de coordinadora pedagògica, vaig 
intentar que es seguís el fil de primària a secundària. Es 
va fer a mates matemàtiques i a llengües, però ha estat 
difícil, i encara no hem trobat una manera que acabi de 
funcionar, perquè els nens canvien molt.  

El fet de convertir-nos en comunitat d'aprenentatge, ha 
facilitat que s’unís la línia pedagògica. Han anat sortint 
diferències, sobretot del que es vol treballar. Per tant a 
primària es perd una mica el tema de l'ortografia, ja que 
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Intervenci

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

assistència 

 

 

 

 

 

 

 

es prioritza l’expressió escrita i la comprensió lectora. A 
matemàtiques, el que agradava a primària, que era el 
càlcul amb el Quinzet, a secundària l'alumnat no ho volia 
fer, i es va deixar de fer de forma general.  

Ha estat una tasca difícil, perquè hi ha pocs espais de 
reflexió per dedicar en el dia a dia i poder decidir com fer 
les coses, i per prioritzar altres coses, ha quedat una mica 
arraconada.  

Algunes resistències a l’hora de fer tertúlies (literàries 
dialògiques), a primària es va renunciar a fer clàssics, 
però cal entendre que qui hi havia a l'equip directiu de 
primària, que duia més de 30 anys.  

La coordinació pedagògica es una figura de secundària, 
però a primària és la cap d’estudis, Tal i com està 
distribuït el temps, a primària tenen més espais per la 
reflexió, i a secundària, vaig intentar fer el que es feia 
primària i una mica ha quedat amb calçador. Abans 
teníem dues tardes a la setmana, i ara només una, i com 
es prioritza el treball amb primària, queden pocs espais 
per secundària.  

3. Quines són les principals dificultats amb que us trobeu 
al centre per detectar les NEE? 

L'assistència és la més important, per tant costa molt 
fer les exploracions i les indagacions. Si ja els 
coneixes, ho pots saber, però els que venen d’altres 
centres, s’intenta fer un bon traspàs. La dificultat no 
és detectar-les, sinó treballar-les.  

Tenim molts indicadors, perquè fem moltes proves, 
per tal de poder anar detectant. Et permet fer un cert 
recorregut, a més del gliffing i les proves de 
comprensió lectora, així mirem de tenir prou pistes.  

El tenim ben clissats, però com l'assistència oscila, 
costa molt treballar i aconseguir que aquest alumnat 
pugui aprendre.  

1. Les famílies, col·laboren amb el centre quan es 
detecta que algun alumne/a podria tenir algun 
tipus de necessitat?  

Depèn de les famílies. Si les necessitats són escolars, 
en els aprenentatges, no hi ha problema. Per una altra 
banda, quan les necessitats són conductuals, hi ha 
molta por a anar al psicòleg, perque “es de locos” i 
s’escuden amb que son nens, i no volen treballar-ho. 
Per tant, alumnat que hauria de fer algun tipus de 
teràpia, no l’està fent.  
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Allò que es veu, si que es pot treballar, però lo que és 
més intern costa molt.  

Quan ofereixo reforç escolar, ho accepten, però el 
coach (no li diem psicòleg, perquè així és més 
acceptat per les famílies) costa molt més.  

2. Com influeix l’entorn del centre en les NEE? 

Molt. Tot el que passa fora, es reflexa dins. Les 
famílies ho valoren, però no acompanyen el procés, 
no fan la seva part: no fan seguiment dels deures, no 
pregunten… Volen el títol de la ESO, però no ajuden.  

No son conscients de l’acompanyament que 
necessiten. Faltaria una escola de pares. Només es 
preocupen de la criança i de l’educació a casa, però 
no de l’educació més formal. No ho han viscut, i per 
tant, no ho faciliten.  

A més no tenen rutines a casa, molts no tenen feina, 
la por, les amenaces… no ajuden a que els nens 
tinguin calma i tinguin curiositat, ja que sempre viuen 
en estat d’alerta.  

3. Al llarg de la història del centre, com han 
canviat els suports que rep l’alumnat amb 
NEE?  

En aquest centre hi ha pocs alumnes, i s’ha fet molt el 
recurs de treurel’s de l’aula, perquè sempre hem fet 
codocència. Aleshores, més personal no calia, a més el 
decalaix de nens que venien i que no venien, tenia sentit.  

A l’institut anterior, tenien aula d’acollida, però no estic 
tant segura. Hi havia recursos, i el psicopedagog si que 
els treia. 

La pandèmia sobretot, ha estat l’excusa per apostar per 
la inclusió, perquè sempre hi havia una aula pels casos 
més conductuals. La USEE potser va ser el segon any de 
constituir-se com a institut escola.  

L'alumnat es contagien els uns dels altres, la variant 
conductual, l’ha marcat molt, i es segueixen els uns als 
altres. Costa que respectin, que s’esperin… i per això 
sempre ha funcionat millor poder separar-los.  

En aquest centre, no s’ha estigmatitzat a l’alumnat que 
sortia de l’aula, potser perquè són família, però això aquí 
no es dona, no se sentien burles per aquest fet. Hem 
tingut alumnes que a l’ESO, no sabien escriure el seu 
nom, i ningú els ha dit res. Penso que és un punt a favor.  
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4. Com funcionava la SIEI quan estava en una 
aula diferenciada?  

La SIEI no estava oberta totes les hores del centre, 
encara que sortien de l’aula, havien de compartir coses 
amb la resta de companys. Vam fer diferents maneres de 
funcionar. La primera va ser la primera franja horaria, fer 
les instrumentals, que cubría la SIEI. I després es va fer 
un projecte, La Volta al món, amb el que es cubria la 
franja horaria de després del pati. Hi havia un grup molt 
complicat, i la majoria d’alumnat eren del mateix grup. 
Després quan es van haver d’introduir a la resta de 
l’alumnat, es va complicar l’horari i ja no es va poder fer.  

Aleshores es va intentar fer un horari personalitzat, que 
no fos un horari USEE, sinó un horari per a cada alumne. 
Tot i així no va acabar de funcionar.  

Va passar que l’alumnat de la USEE van deixar de venir, 
i aleshores vam començar a aprofitar la USEE amb altres 
alumnes, que també ho necessitaven, però oficialment, 
no estaven a la USEE. Aleshores ens vam trobar amb 
dies que venien molts alumnes i dies que no venia ningun.  

La reflexió sobre treure l’alumne de classe, també es feia, 
i aleshores es va començar a fer el refoç a l’aula per part 
de la USEE. Possiblement, flexibilizar horaris i 
programacions, podria beneficiar. Potser des d’un 
projecte, com el de la volta al món, per tal d’aglutinar i de 
motivar.  

Al principi de tot, també vam fer tallers, més manipulatius, 
no des del contingut, sinó fent racons, així anaven 
canviant, perquè eren activitats més curtes.  

També es treballava, com arribo a la USEE i com surto, 
també es van estipular feines en dos nivells, i així tots 
tenien les seves fitxes i feines ja programades, i es podien 
fer diferents ritmes, ja que s’intenta adaptar sobre la 
marxa, quan un alumne no podia seguir  

5. Quins avantatges veus a la SIEI integrada a 
l’aula ordinària?  

6. Quins inconvenients veus a la SIEI integrada a 
l’aula ordinària?  

7. Quines propostes de millora faries per a la SIEI 
en el centre?  

Aquestes tres preguntes les voldria respondre juntes, 
ja que hi ha matissos en totes les opcions. Falta el 
què i el com es fan les classes, ja que en teoria, que 
estiguin dins de l’aula està molt bé, però hauriem de 
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veure com treballar-ho a dins de classe, perquè no 
ens acabem d’ensortir i funcionava millor, sota el 
meu parer, quan els separavem, encara que fos una 
estona.  

Com a propostes de millora:  

- Comunicació entre professorat i SIEI 

- Espais de comunicació i intercanvi i de 
reflexió. Calen hores per trobar-nos i debatre.  

- Parlar amb el professorat què fa les 
assignatures.  

- Pensar en el dia a dia, i veure a la classe. 
Millorar i adaptar els materials i col·laborar 
amb el professorat.  

El crèdit de síntesi sol funcionar, i potser ens hauriem 
de moure per aquí, però com no venen, potser es 
perden. Aleshores, com el crèdit de síntesi dura 
menys temps que un projecte, venen més i es pot 
treballar molt millor, tot i que sempre hi ha alumnes 
ni amb això.  

Sobretot cal que vinguin i motivar-los, ja que alguns 
no tenen curiositat ni interès…  

Tot el tema emocional és important, esperem que 
treballant-ho des de petits, poguem veure canvis en 
un futur.  
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Propostes 
de millora 

 

Nota: Elaboració pròpia  

 

Figura  26 

Matriu resum de les categories de l’entrevista a la coordinadora pedagògica 

 

Categoria Subcategoria Respostes  

Context 

Història 

 

- Fa 11 anys que es va constituir com a 
institut escola i encara no s’ha conseguit 
unificar les dues maneres de fer de primària 
i secundària.  

- El fet de convertir-nos en comunitat 
d'aprenentatge, ha facilitat que s’unís la 
línia pedagògica. Han anat sortint 
diferències, sobretot del que es vol treballar 

- El canvi més gran va ser la unificació dels 
claustres, ja que va ser una imposició, i no 
es va viure bé. 

- Es va unificar perquè l'alumnat 
abandonava a secundària, per tal de que 
continuessin. (primària els bons i 
secundària els dolents) 

Resistències  - La gestió d’aula, a secundària no funciona 
i no es respecta. Per tant té un altre estil de 
gestió d’aula, i hi ha un petit salt.  

- Hi ha pocs espais de reflexió per dedicar en 
el dia a dia i poder decidir com fer les coses, 
i per prioritzar altres coses, ha quedat una 
mica arraconada.  
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- A l’hora de fer tertúlies (literàries 
dialògiques), a primària es va renunciar a 
fer clàssics 

Famílies - Si les necessitats són escolars, en els 
aprenentatges, no hi ha problema. Per una 
altra banda, quan les necessitats són 
conductuals, hi ha molta por a anar al 
psicòleg, perque “es de locos” i s’escuden 
amb que son nens, i no volen treballar-ho. 
(Referent a les NEE) 

- Les famílies ho valoren, però no 
acompanyen el procés, no fan la seva part. 

- No son conscients de l’acompanyament 
que necessiten. Faltaria una escola de 
pares. Només es preocupen de la criança i 
de l’educació a casa, però no de l’educació 
més formal. No ho han viscut, i per tant, no 
ho faciliten.  

- no ajuden a que els nens tinguin calma i 
tinguin curiositat, ja que sempre viuen en 
estat d’alerta.  

Assistència - L'assistència és la més important, per tant 
costa molt fer les exploracions i les 
indagacions. 

- La dificultat no és detectar-les, sinó 
treballar-les. (Les NEE) 

- Costa molt treballar i aconseguir que 
aquest alumnat pugui aprendre.  

Intervencions 
d’èxit  

 

 

- Tenim molts indicadors, perquè fem moltes 
proves, per tal de poder anar detectant. Et 
permet fer un cert recorregut. 

Inclusió  - s’ha fet molt el recurs de treurel’s de l’aula, 
perquè sempre hem fet codocència. 

- La pandèmia sobretot, ha estat l’excusa per 
apostar per la inclusió, perquè sempre hi 
havia una aula pels casos més 
conductuals. 

- la variant conductual, l’ha marcat molt, i es 
segueixen els uns als altres. Costa que 
respectin, que s’esperin… i per això 
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sempre ha funcionat millor poder separar-
los.  

- La SIEI no estava oberta totes les hores del 
centre. 

- es va intentar fer un horari personalitzat, 
que no fos un horari USEE, sinó un horari 
per a cada alumne. Tot i així no va acabar 
de funcionar.  

- vam començar a aprofitar la USEE amb 
altres alumnes, que també ho 
necessitaven, però oficialment, no estaven 
a la USEE.  

- es van estipular feines en dos nivells, i així 
tots tenien les seves fitxes i feines ja 
programades, i es podien fer diferents 
ritmes, ja que s’intenta adaptar sobre la 
marxa, quan un alumne no podia seguir  

Model de 
SIEI 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Propostes de 
millora  

- Falta el què i el com es fan les classes, ja 
que en teoria, que estiguin dins de l’aula 
està molt bé, però hauriem de veure com 
treballar-ho a dins. 

- no ens acabem d’ensortir i funcionava 
millor, sota el meu parer, quan els 
separavem, encara que fos una estona.  

- Comunicació entre professorat i SIEI 

- Espais de comunicació i intercanvi i de 
reflexió. Calen hores per trobar-nos i 
debatre.  

- Parlar amb el professorat què fa les 
assignatures.  

- Pensar en el dia a dia, i veure a la classe. 

- Millorar i adaptar els materials i col·laborar 
amb el professorat. 

- Tot el tema emocional és important, 
esperem que treballant-ho des de petits, 
puguem veure canvis en un futur.  

Nota: Elaboració pròpia 
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Annex 5. Enquesta al professorat  

 

https://forms.gle/i2pMJfAJCyuM53Gp9 

 

 

 

 

 

 

  

https://forms.gle/i2pMJfAJCyuM53Gp9
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Annex 6. DAFO 

 

Figura  27 

Matriu DAFO 

FORTALESES 

 

El professorat pensa que l'alumnat de la 
SIEI aporta diversitat a l’aula i ho veu 
com un fet positiu.  

 

Els grups interactius tenen molta 
rellevància i permeten que tot l’alumnat 
pugui fer les mateixes tasques, 

 

La coordinació entre docents és 
prioritària. 

 

L’equip està cohesionat 

 

L’alumnat millora el seu aprenentatge 
quan treballa en grups heterogenis, 
independentment de si forma part de la 
SIEI o no.  

DEBILITATS 

 

El centre és complex i no es pot atendre 
tota la diversitat que hi ha, tot i tenir pocs 
alumnes.  

 

Hi ha força docents que prefereixen 
dividir a l’alumnat en grups homogenis.  

 

Calen més estones de coordinació entre 
docents.  

 

Força professorat pensa que es pot 
treballar millor si l’alumnat de la SIEI està 
una aula diferenciada.  

OPORTUNITATS 

 

Existeixen molts recursos externs per 
dur a terme activitats i projectes.  

 

Els recursos externs són adequats a la 
realitat del centre.  

 

L’EAP ofereix suport als docents. 

AMENACES 

 

L'absentisme i l'assistència oscil·lant són 
les principals problemàtiques amb les 
que es troba el professorat.  

 

Les famílies no es mostren accessibles a 
l’hora de plantejar o treballar les diferents 
necessitats que poden tenir els seus fills 
o filles.  

 

Les famílies ofereixen moltes 
resistències a que els seus fills o filles 
siguin valorat per l’EAP.  
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Els conflictes que es donen al barri 
afecten directament al centre.  

Nota: Elaboració pròpia 

 
Taula 13 

Matriu CAME 

FORTALESES 
- Dotar d’espais a l’equip docent per a poder mantenir la 

conscienciació de que són un equip cohesionat.  
- Reforçar la idea de què l’alumnat de la SIEI millora el seu 

rendiment quan està amb la resta dels companys i companyes.  
- Apostar per les accions educatives d’èxit com els grups interactius. 

DEBILITATS 
- Treballar en propostes imaginatives que permetin atendre la 

diversitat al màxim possible.  
- Formar al professorat per què s’arribi a una idea consensuada 

sobre la inclusió i la igualtat d’oportunitats.  
- Fer propostes de millores organitzatives, per aquest curs si és 

possible, però sobretot de cara a cursos propers, i millorar així la 
coordinació entre docents.  

OPORTUNITATS 
- Aprofitar al màxim els recursos externs de que disposa el centre.  

AMENACES 
- Potenciar la Comunitat d’aprenentatge per tal de millorar la relació 

amb les famílies i l’assistència de l’alumnat.  

Nota: elaboració pròpia 
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Annex 7. Entrevista a l’equip directiu 

L’equip directiu del centre està format per la directora, el cap d’estudis i la secretària. 

L’entrevista serà la mateixa per tots 3.  

Aquesta entrevista té com a objectiu principal conèixer la vostra opinió sobre la SIEI 

integrada a l’aula.  

 

Taula 14 

Llegenda de l’equip directiu 

 

Directora 

Cap d’estudis 

Secretària  

Nota: elaboració pròpia  

 

1. Podrieu descriure les diferents etapes per les que ha passat el centre des de 

la seva constitució com a institut escola?  

Porto aquí des del 2013, i sembla que seguim, una mica en el mateix problema: 

l’absentisme. Aqixò no aconseguim millorar-ho, tot i que sembla que cada vegada 

siguin una mica més acadèmics i la conflictivitat a les aules s’ha reduït.  

Un altre punt que quedaria pendent, seria que les families s’impliquessin molt més, 

però això va tot lligat amb l’assistència.  

En els darrers temps, som una comunitat d’aprenentatge, tot i que no acaba de 

funcionar, per què no aconseguim qu eles famñilies s’impliquin, i estem intentat 

adaptar-nos a les pràctiques d’aquest model d’ensenyament.  

Els primers anys, van ser molt durs. L’institut escola es va fer en contra de la comunitat 

educativa. A més a més, no hi havia un nou edifici, sinó que la comunitat educativa 

de secundària es va traslladar a l’edifici de primària.  

Tot això van suposar moltes friccions, pels espais i per les formes de fer entre primària 

i secundària. Tot i que avui dia, ja s’ha anat millorant en aquest aspecte, encara es 

funciona de manera molt diferenciada entre els dos cicles.  

A nivell de cohesió sí que hi hagut molta millora, els equips treballen millor en grup i 

s’intenten trobar espais interetapes, però a nivell pedagògic, encara falta un treball a 

darrere que unifiqui les línies de treball entre primària i secundària.  
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Una de les eines que s’han desenvolupat, pensant en aquesta unificació entre les 

etapes, és un document conjunt de les famílies que hi ha al centre, i així tant primària 

com secundària el pot consultar i conèixer quines famílies hi ha al centre, i quants 

germans hi ha matriculats, d’aquesta manera, s’ha agilitzat molt la forma de 

transmetre informació a les famílies.   

En el primer any de constitució de l'Institut Escola del Prat, 2010, existia una separació 

física entre educació infantil, primària i secundària. Les dues primeres convivien en el 

mateix edifici, com anteriorment a la fusió de l’escola i de l’institut, juntament amb 

primer d’ESO, i 2n, 3r i 4t d’ESO es trobaven en l’edicifi de l’antic Institut Dr Trueta. 

No existia SIEI ni USEE. Anteriorment sí que s’havia contemplat una classe per a 

l’alumnat amb problemes conductuals on es duien a terme assignatures més 

manipulatives, a més de les instrumentals. 

Aquests primers  anys van ser difícils; cohesionar claustres diferents i d’etapes 

educatives molt diferents va resultar, si més no, complicat. Amb la fusió es va crear 

un nou equip directiu i i un nou claustre, integrat per aquestes diferents etapes 

educatives. Va ser una etapa de creació, que coincidiria amb el primer mandat de 

l’equip directiu (creació nou institut-escola, nou claustre, nou projecte de direcció, 

noves NOFC, nova revista…) Va ser en aquests primers quatre anys que ens van 

concedir la USEE.  

El següent mandat i part del tercer es podria considerar l’etapa de consolidació. 

Ara l’Institut Escola del Prat es troba en una etapa de transició, canvi de direcció, i 

serà l’any vinent que la directora haurà de presentar el projecte de direcció. Per tant 

poden ser anys de canvis. 

2. Quina rellevància té per al centre un recurs com la SIEI?  

ës un recurs molt important, perquè se li pot donar suport a les necessitats que 

existeixen, però com tot l’alumnat, en algun moment, pot necessitar un PI, és un recurs 

que sovint es queda curt.  

En el nostre centre és especialment important. Tenim un percentatge molt elevat 

d’alumnat amb problemes d’aprenentatge i NE, moltes d’elles, més o menys un 90%, 

derivades d’un entorn social desfavorit, i més d’un 20% amb NEE. Per tant és un 

recurs imprescindible.  

En primer lloc suposa una dotació extra de professorat, la qual cosa permet atendre 

millor l’alumnat que té necessitats especials. 

En segon lloc, permet donar a tot l’alumnat un entorn d’aprenentatge i convivència no 

excloent. 

Permet que alumnat s’integri amb normalitat en les activitats del centre. 
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3. Penseu que les famílies valoren la SIEI?   

Penso que ni tant sols el coneixen, i sovint, quan parles de NEE, s’ho passen 

malament, i és un motiu de vergonya per a les families, per tant, no ho veuen com 

una oportunitat, sinó com algo negatiu.  

Les famílies no tenen coneixement de la SIEI com a tal, però sí que saben que hi ha 

professionals que s’encarreguen d’atendre a l’alumnat amb problemes d’aprenentatge 

i saben que al centre trobaran recolzament per als seus fills i filles.  

Crec que qualsevol família valora els recursos que permeten que els seus fills avancin 

i més si aquest recurs està integrat a l’aula.  

4. Com a membres de l’equip directiu, quin va ser el vostre paper en la 

incorporació de la SIEI a l’aula? Vau ser els impulsors/es o vau acollir una 

proposta que se us va fer des del claustre?  

Jo quan es va decidir, no formava part de l’equip directiu. Com a claustre, simplement 

es van seguir les pautes del departament amb decret.  

Trobo que quan teniem la USEE, en alguns sentits, anava bé, per al desenvolupament 

de les classes, ja que podien sortir l’alumant amb conductes més disruptives.  

No penso qie hi hagi blancs o negres, que un equilibri pot ser més beneficiós. En un 

moment donat, treure algun alumne pot ser beneficiós per a tothom.  

A nivell personal, és el model que defenso, però el claustre estava dividit. Després ha 

vingut el decret d’inclusió, que ha estat molt clar al respecte. L’any passat es va fer 

com a recurs per la pandèmia, però la SIEI, no voldria que tornés a ser una aula 

segregada.  

Sempre s’havia pensat que la SIEI era un recurs que havia d’estar incorporat a l’aula. 

De fet la SIEI apareix en el marc d’un sistema inclusiu, per tant té sentit que estigui 

dins de l’aula. Sí que és veritat que anteriorment la major part de l’alumnat que anava 

a la SIEI era l’alumnat amb problemes conductuals i els professionals de la SIEI 

manifestaven repetidament que era un recurs no només per a l’alumnat amb 

conductes disruptives.   

La situació de després de la pandèmia ens va permetre estructurar la SIEI de manera 

diferent a com s’havia fet fins ara. Davant de la poca assistència d’alumnat al centre 

van incorporar els professionals de la SIEI a l’aula i el resultat va ser positiu. Tenint 

present els resultats es va continuar mantenir aquesta nova estructura de SIEI i el 

resultat és força bo. 

5. Com veieu aquest canvi? Quines avantatges hi trobeu?  
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L’avanatatge principal, és per l’alumne que sempre està inclòs dins del grup. Ajuda a 

normalitzar que els alumnes tenen diferents ritmes d’aprenentatge i la diversitat. Això 

hauria de ser la normalitat.  

Sempre he tingut clar que l’alumne s’havia d’atendre a dins de l’aula. En aquest sentit 

és una millora molt important. De tots els alumnes que van estar en una aula 

segregada. mai va acreditar ningú, en realitat, no hi havia bons resultats. En canvi, 

alumnat amb NEE que no estaven a la SIEI, sí que va aconseguir acreditar la ESO.  

El fet que enguany es continuï amb aquesta nova estructura (SIEI a l’aula) vol dir que 

les valoracions són altament positives. La diversitat és riquesa.  

6. Amb quins inconvenients us heu trobat a l’hora d’integrar la SIEI a l’aula 

ordinària? 

L’únic problema és la manca de personal, ja que no es suficient per atendre la 

diversitat que tenim al centre, ja que un gran nombre tenen conductes disruptives 

derivades de les seves necessitats.   

Moltes vegades (els inconvenients) provenen de les resistències del professorat. En 

general costa tenir-los (a l’alumnat amb NEE) a dins de l’aula, és més feina tot i tenir 

suports. L’any passat va ser més fàcil perquè hi havia menys alumnat, però aquest 

any hi ha més dificultats, sobretot perquè s’estan superant les expectatives 

d'assistència.  

Tenint en compte aquestes resistències, i que fa dos anys hi va haver un debat al 

voltant de la integració de l’alumnat de la SIEI a l’aula ordinària, aquest any, no hi ha 

tanta demanda de segregar-los, ja que molt professorat és nou, i no han viscut 

aquesta transició.  

Per part de l’alumnat, sí que hi ha que ho agraeixen, perquè no volien sortir de l’aula 

i volien estar amb els seus companys, però d’altres si que voldrien estar en un grup 

diferenciat, sobretot perquè algunes activitats eren més lúdiques. 

Per sort, el professorat que ve al nostre centre, està conscienciat sobre la realitat 

social que tenim al centre i familiaritzat amb el treball amb persones en situació de 

vulnerabilitat social.  

L’alumnat que estava acostumat a treballar de manera individual amb el professionals 

de la SIEI en moltes ocasions volia tornar a aquell espai de més tranquil·litat que li 

oferia la SIEI. Al nostra alumnat li agrada molt treballar de manera individual amb un 

professor al costat i això només ho podia oferir la SIEI. 

7. Penseu que el centre ha millorat amb aquest canvi? Si no és així, quina és la 

vostra proposta de millora?  
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HA millorat per l’alumnat, perquè es senten bé, ja no pertanyen al grup dels “tontos”, 

ja no existeix la consideració pejorativa cap a aquests alumnes.  

A efectes pràctics, estem molt limitats: manca de personal, d’implicacio de les families, 

baixa assistència.  

Acadèmicament, també s’ha millorat, perquè tenen altres referetns, no només 

alumnes amb NEE.  

El centre ha millorat, perquè tot l’alumnat forma part del centre. Estem en un any de 

traspàs, (50% de la plantilla de primer any, la pandèmia més avançada, més 

assistència de l’alumnat) i les millores haurien de ser més de caire organitzatiu. Potser 

caldria ampliar les hores de mentories de les persones encarregades de la SIEI, i 

incrementar les hores de seguiment i mirar des de les formacions, cosa que ja s’està 

fent aquest curs, traspassar-ho al claustre i aconseguir que tothom es responsabilitzi 

de l’alumnat amb NEE.  

Sí, de moment sí. L’alumnat està integrat en totes les activitats del centre, tot i que 

abans, quan la SIEI era una classe a part, s’intentava al màxim la inclusió de l’alumnat 

a l’aula, però evidentment, és molt més difícil aconseguir la integració si l’alumnat està 

separat. A més la separació de l’alumnat del grup classe no deixa de ser una 

estigmatització per a aquests, cosa que s’ha d’evitar totalment. 
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Annex 8. Matriu de categorització i resum de l’entrevista al 

l’equip directiu  

 
Figura  28 

Matriu de categorització de l’entrevista a l’equip directiu 

 

Categoria 
Subcatego
ria 

Entrevista 

Història 

 

 

 

 

 

Resistènci
es 

 

 

Millores 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Actualitat 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Entrevista a l’equip directiu  

Directora 

Cap d’estudis 

Secretària 

 

1. Podrieu descriure les diferents etapes per les que 
ha passat el centre des de la seva constitució com a 
institut escola?  

Porto aquí des del 2013, i sembla que seguim, una mica 
amb el mateix problema: l’absentisme. Això no 
aconseguim millorar-ho, tot i que sembla que cada 
vegada siguin una mica més acadèmics i la conflictivitat 
a les aules s’ha reduït.  

Un altre punt que quedaria pendent, seria que les families 
s’impliquessin molt més, però això va tot lligat amb 
l’assistència.  

En els darrers temps, som una comunitat d’aprenentatge, 
tot i que no acaba de funcionar, perquè no aconseguim 
que les famílies s’impliquin, i estem intentat adaptar-nos 
a les pràctiques d’aquest model d’ensenyament.  

Els primers anys, van ser molt durs. L’institut escola es va 
fer en contra de la comunitat educativa. A més a més, no 
hi havia un nou edifici, sinó que la comunitat educativa de 
secundària es va traslladar a l’edifici de primària.  

Tot això van suposar moltes friccions, pels espais i per 
les formes de fer entre primària i secundària. Tot i que 
avui dia, ja s’ha anat millorant en aquest aspecte, encara 
es funciona de manera molt diferenciada entre els dos 
cicles.  
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Propostes 
de Millora 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

A nivell de cohesió sí que hi hagut molta millora, els 
equips treballen millor en grup i s’intenten trobar espais 
interetapes, però a nivell pedagògic, encara falta un 
treball a darrere que unifiqui les línies de treball entre 
primària i secundària.  

Una de les eines que s’han desenvolupat, pensant en 
aquesta unificació entre les etapes, és un document 
conjunt de les famílies que hi ha al centre, i així tant 
primària com secundària el pot consultar i conèixer 
quines famílies hi ha al centre, i quants germans hi ha 
matriculats, d’aquesta manera, s’ha agilitzat molt la forma 
de transmetre informació a les famílies.   

En el primer any de constitució de l'Institut Escola 
del Prat, 2010, existia una separació física entre 
educació infantil, primària i secundària. Les dues 
primeres convivien en el mateix edifici, com 
anteriorment a la fusió de l’escola i de l’institut, 
juntament amb primer d’ESO, i 2n, 3r i 4t d’ESO es 
trobaven en l’edicifi de l’antic Institut Dr Trueta. No 
existia SIEI ni USEE. Anteriorment sí que s’havia 
contemplat una classe per a l’alumnat amb 
problemes conductuals on es duien a terme 
assignatures més manipulatives, a més de les 
instrumentals. 

Aquests primers  anys van ser difícils; cohesionar 
claustres diferents i d’etapes educatives molt 
diferents va resultar, si més no, complicat. Amb la 
fusió es va crear un nou equip directiu i i un nou 
claustre, integrat per aquestes diferents etapes 
educatives. Va ser una etapa de creació, que 
coincidiria amb el primer mandat de l’equip directiu 
(creació nou institut-escola, nou claustre, nou 
projecte de direcció, noves NOFC, nova revista…) 
Va ser en aquests primers quatre anys que ens 
van concedir la USEE.  

El següent mandat i part del tercer es podria 
considerar l’etapa de consolidació. 

Ara l’Institut Escola del Prat es troba en una etapa 
de transició, canvi de direcció, i serà l’any vinent 
que la directora haurà de presentar el projecte de 
direcció. Per tant poden ser anys de canvis. 

1. Quina rellevància té per al centre un recurs 
com la SIEI?  

És un recurs molt important, perquè se li pot donar 
suport a les necessitats que existeixen, però com tot 
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Inclusió  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Famílies  

 

 

l’alumnat, en algun moment, pot necessitar un PI, és 
un recurs que sovint es queda curt.  

En el nostre centre és especialment important. Tenim 
un percentatge molt elevat d’alumnat amb problemes 
d’aprenentatge i NE, moltes d’elles, més o menys un 
90%, derivades d’un entorn social desfavorit, i més 
d’un 20% amb NEE. Per tant és un recurs 
imprescindible.  

En primer lloc suposa una dotació extra de 
professorat, la qual cosa permet atendre millor 
l’alumnat que té necessitats especials. 

En segon lloc, permet donar a tot l’alumnat un 
entorn d’aprenentatge i convivència no 
excloent. 

Permet que alumnat s’integri amb normalitat en 
les activitats del centre. 

2. Penseu que les famílies valoren la SIEI?   

Penso que ni tant sols el coneixen, i sovint, quan parles 
de NEE, s’ho passen malament, i és un motiu de 
vergonya per a les families, per tant, no ho veuen com 
una oportunitat, sinó com algo negatiu.  

Les famílies no tenen coneixement de la SIEI com a tal, 
però sí que saben que hi ha professionals que 
s’encarreguen d’atendre a l’alumnat amb problemes 
d’aprenentatge i saben que al centre trobaran 
recolzament per als seus fills i filles.  

Crec que qualsevol família valora els recursos que 
permeten que els seus fills avancin i més si aquest recurs 
està integrat a l’aula.  

3. Com a membres de l’equip directiu, quin va ser 
el vostre paper en la incorporació de la SIEI a 
l’aula? Vau ser els impulsors/es o vau acollir 
una proposta que se us va fer des del claustre?  

Jo quan es va decidir, no formava part de l’equip 
directiu. Com a claustre, simplement es van seguir 
les pautes del departament amb decret.  

Trobo que quan teniem la USEE, en alguns sentits, 
anava bé, per al desenvolupament de les classes, ja 
que podien sortir l'alumnat amb conductes més 
disruptives.  
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No penso que hi hagi blancs o negres, que un 
equilibri pot ser més beneficiós. En un moment donat, 
treure algun alumne pot ser beneficiós per a tothom.  

A nivell personal, és el model que defenso, però el 
claustre estava dividit. Després ha vingut el decret 
d’inclusió, que ha estat molt clar al respecte. L’any 
passat es va fer com a recurs per la pandèmia, però 
la SIEI, no voldria que tornés a ser una aula 
segregada.  

Sempre s’havia pensat que la SIEI era un recurs que 
havia d’estar incorporat a l’aula. De fet la SIEI apareix 
en el marc d’un sistema inclusiu, per tant té sentit que 
estigui dins de l’aula. Sí que és veritat que 
anteriorment la major part de l’alumnat que anava a la 
SIEI era l’alumnat amb problemes conductuals i els 
professionals de la SIEI manifestaven repetidament 
que era un recurs no només per a l’alumnat amb 
conductes disruptives.   

La situació de després de la pandèmia ens va 
permetre estructurar la SIEI de manera diferent a com 
s’havia fet fins ara. Davant de la poca assistència 
d’alumnat al centre van incorporar els professionals 
de la SIEI a l’aula i el resultat va ser positiu. Tenint 
present els resultats es va continuar mantenir 
aquesta nova estructura de SIEI i el resultat és força 
bo. 

4. Com veieu aquest canvi? Quines avantatges hi 
trobeu?  

L'avantatge principal, és per l’alumne que sempre 
està inclòs dins del grup. Ajuda a normalitzar que els 
alumnes tenen diferents ritmes d’aprenentatge i la 
diversitat. Això hauria de ser la normalitat.  

Sempre he tingut clar que l’alumne s’havia d’atendre 
a dins de l’aula. En aquest sentit és una millora molt 
important. De tots els alumnes que van estar en una 
aula segregada. mai va acreditar ningú, en realitat, no 
hi havia bons resultats. En canvi, alumnat amb NEE 
que no estaven a la SIEI, sí que va aconseguir 
acreditar la ESO.  

El fet que enguany es continuï amb aquesta nova 
estructura (SIEI a l’aula) vol dir que les valoracions 
són altament positives. La diversitat és riquesa.  

5. Amb quins inconvenients us heu trobat a l’hora 
d’integrar la SIEI a l’aula ordinària? 
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L’únic problema és la manca de personal, ja que no 
es suficient per atendre la diversitat que tenim al 
centre, ja que un gran nombre tenen conductes 
disruptives derivades de les seves necessitats.   

Moltes vegades (els inconvenients) provenen de les 
resistències del professorat. En general costa tenir-
los (a l’alumnat amb NEE) a dins de l’aula, és més 
feina tot i tenir suports. L’any passat va ser més fàcil 
perquè hi havia menys alumnat, però aquest any hi ha 
més dificultats, sobretot perquè s’estan superant les 
expectatives d'assistència.  

Tenint en compte aquestes resistències, i que fa dos 
anys hi va haver un debat al voltant de la integració 
de l’alumnat de la SIEI a l’aula ordinària, aquest any, 
no hi ha tanta demanda de segregar-los, ja que molt 
professorat és nou, i no han viscut aquesta transició.  

Per part de l’alumnat, sí que hi ha que ho agraeixen, 
perquè no volien sortir de l’aula i volien estar amb els 
seus companys, però d’altres si que voldrien estar en 
un grup diferenciat, sobretot perquè algunes 
activitats eren més lúdiques. 

Per sort, el professorat que ve al nostre centre, està 
conscienciat sobre la realitat social que tenim al 
centre i familiaritzat amb el treball amb persones en 
situació de vulnerabilitat social.  

L’alumnat que estava acostumat a treballar de 
manera individual amb el professionals de la SIEI en 
moltes ocasions volia tornar a aquell espai de més 
tranquil·litat que li oferia la SIEI. Al nostra alumnat li 
agrada molt treballar de manera individual amb un 
professor al costat i això només ho podia oferir la 
SIEI. 

6. Penseu que el centre ha millorat amb aquest 
canvi? Si no és així, quina és la vostra proposta 
de millora?  

HA millorat per l’alumnat, perquè es senten bé, ja no 
pertanyen al grup dels “tontos”, ja no existeix la 
consideració pejorativa cap a aquests alumnes.  

A efectes pràctics, estem molt limitats: manca de 
personal, d’implicacio de les families, baixa 
assistència.  

Acadèmicament, també s’ha millorat, perquè tenen 
altres referetns, no només alumnes amb NEE.  
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El centre ha millorat, perquè tot l’alumnat forma part 
del centre. Estem en un any de traspàs, (50% de la 
plantilla de primer any, la pandèmia més avançada, 
més assistència de l’alumnat) i les millores haurien 
de ser més de caire organitzatiu. Potser caldria 
ampliar les hores de mentories de les persones 
encarregades de la SIEI, i incrementar les hores de 
seguiment i mirar des de les formacions, cosa que ja 
s’està fent aquest curs, traspassar-ho al claustre i 
aconseguir que tothom es responsabilitzi de 
l’alumnat amb NEE.  

Sí, de moment sí. L’alumnat està integrat en 
totes les activitats del centre, tot i que abans, 
quan la SIEI era una classe a part, s’intentava 
al màxim la inclusió de l’alumnat a l’aula, però 
evidentment, és molt més difícil aconseguir la 
integració si l’alumnat està separat. A més la 
separació de l’alumnat del grup classe no deixa 
de ser una estigmatització per a aquests, cosa 
que s’ha d’evitar totalment. 

 

 

Nota: Elaboració pròpia 

 

Figura  29 

Matriu resum de les categories de l’entrevista a l’equip directiu 

 

Categoria Subcategoria Respostes 

Història  - En el primer any de constitució de l'Institut 
Escola del Prat, 2010, existia una separació 
física entre educació infantil, primària i 
secundària. 

- No existia SIEI ni USEE. Anteriorment sí que 
s’havia contemplat una classe per a l’alumnat 
amb problemes conductuals on es duien a 
terme assignatures més manipulatives, a més 
de les instrumentals. 

- Va ser una etapa de creació, que coincidiria 
amb el primer mandat de l’equip directiu. 

- Va ser en aquests primers quatre anys que ens 
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van concedir la USEE. Etapa de consolidació.  

Actualitat - Aquest any, no hi ha tanta demanda de 
segregar-los, (a l’alumnat de la SIEI) ja que 
molt professorat és nou, i no han viscut aquesta 
transició.  

- Ara l’Institut Escola del Prat es troba en una 
etapa de transició, canvi de direcció. 

Resistèncie
s 

 - Estic al centre des del 2013, i sembla que 
seguim, una mica amb el mateix problema: 
l’absentisme.  

- seria que les families s’impliquessin molt més. 

- Com tot l’alumnat, en algun moment, pot 
necessitar un PI, és un recurs que sovint es 
queda curt. (La SIEI). 

- L’únic problema és la manca de personal, ja 
que no es suficient per atendre la diversitat que 
tenim al centre, ja que un gran nombre tenen 
conductes disruptives. 

- L’institut escola es va fer en contra de la 
comunitat educativa. 

- Encara es funciona de manera molt 
diferenciada entre els dos cicles. 

- El claustre estava dividit. (referent a si la SIEI 
havia d’estar dins o fora de l'aula ordinària). 

- Resistències del professorat. 

- Costa tenir-los (a l’alumnat amb NEE) a dins de 
l’aula, és més feina tot i tenir suports. (per part 
del professorat)  

- Però d’altres (alumnat de la SIEI) si que 
voldrien estar en un grup diferenciat, sobretot 
perquè algunes activitats eren més lúdiques. 

- L’alumnat que estava acostumat a treballar de 
manera individual amb el professionals de la 
SIEI en moltes ocasions volia tornar a aquell 
espai de més tranquil·litat que li oferia la SIEI.  

Famílies - Ni tant sols el coneixen (Les famílies), i sovint, 
quan parles de NEE, s’ho passen malament, i 
és un motiu de vergonya per a les families, per 
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tant, no ho veuen com una oportunitat, sinó 
com algo negatiu.  

- No tenen coneixement de la SIEI com a tal, 
però sí que saben que hi ha professionals que 
s’encarreguen d’atendre a l’alumnat amb 
problemes d’aprenentatge. 

- qualsevol família valora els recursos que 
permeten que els seus fills avancin i més si 
aquest recurs està integrat a l’aula.  

Millores  - La conflictivitat a les aules s’ha reduït. 

- Som una comunitat d’aprenentatge i estem 
intentat adaptar-nos a les pràctiques d’aquest 
model d’ensenyament.  

- Ha millorat per l’alumnat, perquè es senten bé, 
ja no pertanyen al grup dels “tontos”, ja no 
existeix la consideració pejorativa. 

- Acadèmicament, també s’ha millorat, perquè 
tenen altres referetns, no només alumnes amb 
NEE.  

- Nivell de cohesió sí que hi hagut molta millora, 
els equips treballen millor en grup i s’intenten 
trobar espais interetapes. 

- Tot l’alumnat forma part del centre. 

- L’alumnat està integrat en totes les activitats 
del centre. 

- A més la separació de l’alumnat del grup classe 
no deixa de ser una estigmatització per a 
aquests, cosa que s’ha d’evitar totalment. 

Propostes de 
millora  

- A nivell pedagògic, encara falta un treball a 
darrere que unifiqui les línies de treball entre 
primària i secundària. 

- Ampliar les hores de mentories de les persones 
encarregades de la SIEI. 

- Incrementar les hores de seguiment. 

- Mirar des de les formacions, cosa que ja s’està 
fent aquest curs, traspassar-ho al claustre i 
aconseguir que tothom es responsabilitzi de 
l’alumnat amb NEE 

Inclusió   - És un recurs molt important, perquè se li pot 
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donar suport a les necessitats que existeixen 
(La SIEI) 

- Com a claustre, simplement es van seguir les 
pautes del departament amb decret.  

- La USEE, en alguns sentits, anava bé. 

- Un equilibri pot ser més beneficiós. En un 
moment donat, treure algun alumne pot ser 
beneficiós per a tothom.  

- L'avantatge principal, és per l’alumne que 
sempre està inclòs dins del grup. Ajuda a 
normalitzar que els alumnes tenen diferents 
ritmes d’aprenentatge i la diversitat 

- Tenim un percentatge molt elevat d’alumnat 
amb problemes d’aprenentatge i NE, moltes 
d’elles, més o menys un 90%, derivades d’un 
entorn social desfavorit, i més d’un 20% amb 
NEE. Per tant és un recurs imprescindible. 

- L’any passat es va fer com a recurs (integrar a 
tot l’alumnat dins l’aula ordinària) per la 
pandèmia, però la SIEI, no voldria que tornés a 
ser una aula segregada.  

- Sempre he tingut clar que l’alumne s’havia 
d’atendre a dins de l’aula. En aquest sentit és 
una millora molt important. De tots els alumnes 
que van estar en una aula segregada. mai va 
acreditar ningú, en realitat, no hi havia bons 
resultats. 

- Per sort, el professorat que ve al nostre centre, 
està conscienciat sobre la realitat social que 
tenim al centre i familiaritzat amb el treball amb 
persones en situació de vulnerabilitat social.  

- Dotació extra de professorat, la qual cosa 
permet atendre millor l’alumnat que té 
necessitats especials. 

- Permet donar a tot l’alumnat un entorn 
d’aprenentatge i convivència no excloent. 

- Sempre s’havia pensat que la SIEI era un 
recurs que havia d’estar incorporat a l’aula. 

- Anteriorment la major part de l’alumnat que 
anava a la SIEI era l’alumnat amb problemes 
conductuals i els professionals de la SIEI 
manifestaven repetidament que era un recurs 



 

 

101 

 

no només per a l’alumnat amb conductes 
disruptives.   

- Davant de la poca assistència d’alumnat al 
centre van incorporar els professionals de la 
SIEI a l’aula i el resultat va ser positiu. Tenint 
present els resultats es va continuar mantenir 
aquesta nova estructura de SIEI i el resultat és 
força bo. 

- Que enguany es continuï amb aquesta nova 
estructura (SIEI a l’aula) vol dir que les 
valoracions són altament positives. La 
diversitat és riquesa.  

 

Nota: Elaboració pròpia  

 

 

 

 

 

 

  



 

 

102 

 

Annex 10 

 

Taula 15 

Avantatges i inconvenients de la SIEI integrada a l’aula ordinària  

 

AVANTATGES INCONVENIENTS 

Tot l'alumnat es sent inclòs.  És més complex preparar les classes i 

sovint el professorat necessita ajuda.  

El professorat entén que cal que 

l’alumnat amb NESE estigui dins l’aula.  

L'alumnat del centre sovint presenten 

NESE relacionades amb trastorns de la 

conducta i això dificulta molt el 

desenvolupament de la classe.  

Afavoreix l’aprenentatge d’aquell 

alumnat més desfavorit.  

Falta de formació de l’equip docent. 

Ja no hi ha estigmatització de l'alumnat 

amb NESE 

 

Nota. Elaboració pròpia 

 


